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IOAN-AUREL	POP,	PREȘEDINTELE	ACADEMIEI	
ROMÂNE,	CERE	REVOLUȚIE	ÎN	POLITICĂ:	

„ESTE	SUFICIENT	SĂ	SChIMBĂM	ELITA	ACEASTA	
FALSĂ	ȘI	SĂ	IMPUNEM	ELITA	CEA	BUNĂ”

Alexandru	POPESCU

Este văzut de mulți români drept cea mai 
potrivită persoană pentru a conduce Româ-

nia de la Palatul Cotroceni! Alții, dimpotrivă, îl 
critică pentru că susține ortodoxia și afirmă că fără 
credință, România nu ar mai exista. Ioan-Aurel Pop, 
președintele Academiei Române, cere o revoluție în 
politică: ”Este suficient să schimbăm elita aceasta falsă 
și să impunem elita cea bună”. Primul academician al 
României pune punctul pe i și remarcă, într-un inter-
viu pentru ziarullumina: ”Actualmente se pun miniștri 
necunoscuți, care nu au fost capabili să conducă o 
echipă de lucrători, un grup de elevi ori de studenți, 
care nu au făcut un drum, un pod, o casă, care nu  
au sădit un pom”. Totodată, Ioan-Aurel Pop trage un  
mare semnal de alarmă despre starea sistemului de 
educație: ”Dacă facem din școală distracție, dacă tran- 
sferăm  memoria din capul elevilor în  computere, lap-
topuri, tablete, dacă îi învățăm pe copii numai „sfaturi 
practice” (igienă, sex, nutriție, circulație publică, pro- 
tecția mediului, antreprenoriat, digitalizare, sport etc.),  
în loc de limba și literatura română și universală, reli- 
gie, matematică, fizică, biologie, chimie, istorie, geogra- 
fie, muzică, desen, educație fizică, atunci ne asigurăm 
decăderea, afundarea în neant, barbarizarea”.

Reporter: Datele unui sondaj făcut la tinerii cu 
vârsta între 16 și 25 de ani din lumea întreagă (10.000 
de respondenți) au înregistrat un răspuns îngrijorător 
la întrebarea: Cum vedeți viitorul vostru? Răspun- 
sul a fost în proporție de 75% același: Înfricoșător. Ce 
îi înfricoșează pe tineri atât de tare în zilele noastre? 
Sunt ei pregătiți să înfrunte provocările societății în 
care vor trăi? 

Ioan-Aurel	 Pop: Da, pentru mine este „înfrico-
șător” rezultatul sondajului, nu neapărat viitorul tin-
erilor. Tinerii sunt influențați de mai mulți factori neg-
ativi. În primul rând, mulți dintre ei sunt neglijați de 
familii, care au încetat să mai fie un cadru de educație 
preșcolară, de echilibru, de dialog, de basme minu-
nate, de leagăn al credinței. În al doilea rând, școala 
nu mai face educație temeinică, ci face, în schimb, una 
superficială, formală, la nivelul minimei rezistențe. 
Familia și școala deopotrivă îi îndrumă pe elevi să se 
realizeze în alte părți, să-și ia lumea în cap. „Educația” 
prin mijloace digitale - atât de la modă azi - prezintă 
„catastrofele” trecutului românesc și „nimicnicia” 
prezentului. Dacă așa este lumea noastră trecută 

și prezentă, cum să fie cea viitoare altminteri decât 
„întunecată”? Dar încă nu este totul pierdut. Eu cred 
că ne putem reveni și să impunem în societate ceea 
ce se cuvine, adică echilibrul sau cumpătarea vieții 
trăite întru bine și adevăr, sub semnul credinței. Este 
de ajuns să ne uităm în trecut și să vedem cum am 
ajuns până aici, într-o lume frământată în care multe 
neamuri s-au stins, s-au topit în altele, au dispărut. 
Românii, totuși, există încă și asta nu datorită nouă, 
epigonilor, ci părinților, moșilor și strămoșilor noștri.

Reporter: Se discută despre elita intelectuală 
care ar trebui să conducă țara noastră. Cum ar putea 
această elită să intre în viața politică, să obțină poziții 
decizionale când vedem că sita este atât de deasă? 
Adică dacă nu execuți ordinele, dacă știi să-ți faci me-
seria, dacă ești patriot, nu ai cum să te califici.

Ioan-Aurel	Pop: Societății românești i-a mers bine 
și foarte bine, în acord cu modelul avansat de dez-
voltare a lumii, atunci când meritul a început să fie cri-
teriul fundamental de promovare, inclusiv în politică. 
Înaintașii au fost capabili să făurească România unită 
fiindcă au ridicat în fruntea lor lideri în care națiunea 
avea supremă încredere. Actualmente se pun miniștri 
necunoscuți, care nu au fost capabili să conducă o 
echipă de lucrători, un grup de elevi ori de studenți, 
care nu au făcut un drum, un pod, o casă, care nu au 
sădit un pom. Or, ca să fii un bun politician, trebuie 
să ai o „istorie” în spate, să fi dobândit încrederea 
comunității, să te cunoască lumea de bine. Este su-
ficient să schimbăm elita aceasta falsă și să impunem 
elita cea bună. De spus este ușor, dar practic este foar- 
te greu, fiindcă răul cel mare este făcut. Cei buni nu 
mai îndrăznesc, ci stau deoparte și se crucesc (iată că 
îmi ies și versuri!). Asta nu înseamnă că nu putem face 
schimbarea.

Reporter: Vă rog să vorbiți despre proiectul bur-
selor acordate tinerilor de către Academia Română. 
Câți tineri vor beneficia de aceste burse, care este 
cuantumul sumelor, cine se poate califica la aceste 
burse etc.?

Ioan-Aurel	 Pop: Academia are - dincolo de sco-
purile sale de consacrare a valorilor intelectuale și de 
cercetare - și menirea de a promova valorile tinere și 
de a face bine. Ba, unii donatori și mecenați ai Acade-
miei ne-au chiar impus prin testamentele lăsate să 
facem acest lucru. Este cazul lui Jacques Elias, din 
banii căruia Academia a creat Fundația „Elias”, spre 
propășirea culturii românești, inclusiv prin burse. Dar 



bursele recente, la care vă referiți, sunt de alt gen. Am 
acordat recent 21 de burse pentru elevi foarte buni la 
învățătură, dornici de carte înaltă, dar cu posibilități 
materiale limitate. A fost un concurs, în urma căruia 
s-au calificat la burse cei mai buni. Cuantumul unei 
burse este de 1.000 de lei pe lună, acordați pe du-
rata școlarizării, cu revizuiri anuale, spre a stimula 
performanța. Am fost foarte mulțumit să-i văd pe 
unii dintre acești adolescenți la așezământul Acad-
emiei de la General Berthelot (un sat frumos de lângă 
Hațeg), în tabăra de vară gândită pentru a-i îndemna 
la odihnă și la cunoașterea istoriei locurilor.

Reporter: Să abordăm puțin și problema studiilor 
universitare. A fost o mișcare bună reducerea anilor 
de studiu de la 4 la 3 ani în cadrul multor facultăți? 
Majoritatea studenților nu mai fac studii de master 
fiindcă ele durează 2 ani, iar masterul nu îți aduce nici 
un leu în plus la salariu.

Ioan-Aurel	 Pop: Masteratul le dă, însă, anumite 
drepturi profesionale tinerilor și nu se face degeaba. 
De exemplu, fără masterat, un absolvent de istorie 
nu poate preda decât la gimnaziu, pe când cu mas-
terat are dreptul să predea și la liceu. Păcat că ne-am 
obișnuit cu doctoratul plătit care ne dă și drepturi de 
avansare în meserie. Dar societatea noastră nu este 
pregătită pentru așa ceva, adică nu poate asigura ones- 
titatea în dobândirea acestor titluri și nici prețuirea lor 
deplină. Dacă mă întrebați de durata studiilor la nivel 
de licență, eu, fiind de modă veche, nu am fost de 
acord cu reducerea anilor de studiu la nivel de licență. 
În trei ani nu se poate face o specializare și nici un 
modul pedagogic cum se cade. După trei ani de studii 
universitare, nu ești capabil să predai - dacă vorbim 
de dascăli - nici la nivel de gimnaziu. Iar masteratul, 
chiar dacă ar veni cât mai mulți să-l facă, nu este 
eficient, pentru că nu este o specializare superioară 
în comparație cu licența. Nici nu are cum să fie, din 
moment ce un absolvent de agronomie poate să facă 
masterat în filosofie! Cu acești nou-veniți la master-
atul de un anumit fel trebuie să o iei de la capăt și nu-i 
poți perfecționa pe ceilalți.

Reporter:	În general, credeți că preocuparea pen-
tru studiu, pentru lectură mai este aceeași ca acum 

35-40 de ani? Dacă nu, de ce? S-ar putea schimba 
această situație?

Ioan-Aurel	Pop: Preocuparea pentru studiu este 
mult scăzută față de trecut, din mai multe motive. 
Unul este ideea greșită că poți avansa bine în viață 
fără școală serioasă. Or, acest lucru înseamnă moar-
tea civilizației și culturii. Trebuie reinstaurată încre-
derea în carte, în școală, în educație. Școala serioasă 
nu înseamnă dobândirea deprinderilor practice 
pentru viață - acestea se asigură altfel -, ci o cultură 
generală serioasă. Iar cultura generală se face prin 
lecturi extinse. Mai există prejudecata că nu avem ne-
voie de literatură beletristică, de poezie, de romane, 
de nuvele, de dramaturgie, fiindcă toate se găsesc 
pe Google! Ce absurd! Dacă ele nu se află în capul 
nostru, este ca și cum nu ar fi. Situația s-ar schimba 
abandonând prejudecățile, limitând accesul la „me-
moria digitală” și la apelul permanent la cunoștințele  
altora.

Reporter: Cu referire la școala generală, s-a zis: nu 
trebuie văzută ca o corvoadă, ca o competiție, ci ca o 
distrac¬ție, o joacă, ceva plăcut și recreativ. Dacă la 
școală copiii se joacă, atunci când trebuie să se joace, 
oare ce vor mai face?, se întreba Andrei Pleșu, într-o 
con¬fe¬rință. Este această viziune una care ne duce în 
direcția cea dorită, cea bună?

Ioan-Aurel	 Pop: Viziunea aceasta este greșită. 
Firește, „înțelepciunea și iubirea” copilului - cum ar fi 
spus Lucian Blaga - înseamnă jocul, dar doar până la 
vârsta școlară. Jocul copilului nu poate să fie infinit, fiind-
că, după împlinirea celor șapte sau șase ani, urmea- 
ză jocul cel cumpătat, jocul din timpul liber. Școala este 
muncă și nu joc, evident muncă adecvată vârstelor  
copiilor. Dacă facem din școală distracție, dacă transfe- 
răm  memoria din capul elevilor în  computere, lapto- 
puri, tablete, dacă îi învățăm pe copii numai „sfaturi  
practice” (igienă, sex, nutriție, circulație publică, pro-
tecția mediului, antreprenoriat, digitalizare, sport etc.),  
în loc de limba și literatura română și universală, reli- 
gie, matematică, fizică, biologie, chimie, istorie, geo- 
grafie, muzică, desen, educație fizică, atunci ne asigu-
răm decăderea, afundarea în neant, barbarizarea.

Reporter:	Statele scandinave, la care ne uităm cu 

admirație tâmpă, deși rezultatele copiilor lor la olim-
piadele interna¬ționale sunt cvasinule, au descoperit 
că tabletele, device-urile duc la analfabetism. Adică 
dacă tu, elev, scrii lecția pe laptop, nu mai știi să scrii 
de mână. Și nici de citit nu prea mai știi bine. Ideea că 
trebuie să imităm pe alții fiindcă noi suntem proști și 
înapoiați ar trebui părăsită. Ce părere aveți?

Ioan-Aurel	Pop: Noi suntem, între popoarele eu-
ropene, aceia care ne turnăm cea mai multă cenușă în  
cap. Eu nu am întâlnit în drumurile mele vreun popor 
care să se nimicnicească singur în felul în care o fa-
cem noi. Nici la imitație nu ne întrece nimeni și nici la 
lipsa de demnitate. Ne ploconim în fața celor care ne 
înjură, care ne tratează cu insulte, îi ridicăm în slăvi pe 
cei care ne falsifică istoria, care ne stâlcesc limba, care 
ne dis¬prețuiesc credința. Este frumos că, din secolul 
al XVIII-lea încoace, am făcut mari eforturi ca să ne 
adecvăm Occidentului avansat, ca să fim ca ei, deși 
asta nu se putea decât cu renunțări dureroase pentru 
noi, cei dăruiți de Dumnezeu cu altă zestre spirituală 
decât catolicii și protestanții. Noi nu am trăit neapărat 
pe lumea asta prin spiritul concurențial-individualist și 
nici prin competiții înverșunate care să meargă până  
la eliminarea fizică a celui care nu era ca noi. Nici nu  
am fost intoleranți și nici cei mai rasiști, cum insinu-
ează unii interesați să semene vânt. Noi am trăit cu 
„veșnicia” de la sat, cu pacea și liniștea munților, văilor 
și câmpiilor, cu biserici și case de lemn, cu turme mută- 
toare în locuri de vărat și de iernat, cu buciume sună-
toare „sara pe deal”. Ne-am făcut viața după ritmurile 
și rânduielile noastre și am luat Occidentul ca model 
la momentul potrivit, numai că Occidentul era cam 
ostenit. Azi, când îi vedem bine „osteneala”, nu ar mai 
trebui să ne ploconim inclusiv în fața erorilor lui, ci să 
păstrăm ceea ce este bine de la acea mare civilizație 
și să ne prețuim binele nostru. Dacă eram doar proști 
și înapoiați, nu ajungeam ca popor până în secolul 
al XXI-lea, ci ne risipeam în neant, ne topeam în alte 
neamuri. Faptul că am rămas este un semn că putem 
birui răul. Dacă vom reveni la virtuțile și la valorile 
verificate prin credință, atunci vom putea semăna în 
sufletele tinerilor încredere și speranță în viitorul Țării 
Românești și al lumii. (stiripesurse.ro, 14. 10. 23)

IN	MEMORIAM	LAURENȚIU	STILEA
(1934-2023)

„Exemplele sunt ramuri care nu se usucă niciodată” (acad. Șerban Cioculescu)

Gheorghe	PANTELIMON

Cu inimile îndurerate, într-o zi superbă de toamnă, pe 
23 septembrie 2023, rudele și prietenii l-au condus pe 

ultimul drum pe distinsul profesor Laurențiu Stilea, un om de 
aleasă ținută profesională și morală.

S-a născut pe 26 aprilie 1934, în fosta comună Foleștii de 
Sus, astăzi sat component al localității vâlcene Tomșani. Provine 
dintr-o familie de intelectuali, părinții săi, Vasile și Elena, au fost 
învățători haretieni și i-au asigurat o educație aleasă. A urmat 
cursurile școlii primare din comuna natală, apoi Liceul „Ale-
xandru Lahovari” din Râmnicu Vâlcea, o unitate de prestigiu a 
învățământului românesc, o adevărată citadelă a științei și cul-
turii, pe care l-a absolvit în 1953.

Marea sa pasiune fiind sportul, în același an a fost admis la 
Institutul de Cultură Fizică și Sport București, specializarea volei, 
un sport al eleganței. În 1957 a debutat ca profesor la liceul 
amintit, care avea și școală sportivă; în 1959 a trecut la Liceul 
„Vasile Roaită”, cu program sportiv, unde a deținut funcția de di-
rector adjunct, apoi de director al Clubului Sportiv Școlar Râmni-
cu Vâlcea, iar în 1996 s-a pensionat. Cel care a plecat pentru tot-
deauna dintre noi, la venerabila vârstă de 90 de ani, a fost o personalitate marcantă 
a sportului vâlcean și românesc, cu o biografie spectaculoasă, fiind cunoscut atât 
pe plan național cât și peste hotare, ca sportiv de performanță, polivalent, profesor 
cu vocație, antrenor talentat, arbitru de categoria I, publicist etc. A avut o carieră 

profesională de mare succes și face parte din elita profesorilor de educație fizică 
din județul nostru, alături de celebrii Marin Trincă și Petre Darie. Și-a dăruit cu gen-
erozitate întreaga viață nobilei sale profesii, învățământului, educației și sportului. 
Este considerat artizanul, părintele voleiului vâlcean și are meritul incontestabil de 
a-l fi conectat la circuitul performanței naționale și internaționale. Realizările sale 
remarcabile, sunt cunoscute în lumea sportului, a admiratorilor luptei la fileu, cât 

și de opinia publică. Ne vom rezuma la câteva exemple semnifi-
cative. De-a lungul prodigioasei sale activități a pregătit 40 de 
echipe finaliste, masculine și feminine de minivolei, speranțe, 
cadeți, juniori școlari, de divizia A și B. În calitate de profesor-
antrenor, la Liceul „Vasile Roaită” Râmnicu Vâlcea, a cucerit de 
9 ori locul I, de 6 ori locul al II-lea și de 5 ori locul al III-lea, cu 
echipele masculine de volei la campionatele de juniori-elevi. Un 
număr de șase sportivi, selecționați în reprezentativa de seniori 
a României au câștigat 18 medalii – 7 de aur, 3 de argint și 8 de 
bronz, la Jocurile Olimpice și Jocurile Balcanice, la Campionatele 
Mondiale și Europene. Numele lor este înscris în Cartea de Aur 
a Voleiului Românesc: Laurențiu Dumănoiu, cel mai valoros pro-
dus „marca Stilea”, un as al voleiului românesc, maestru emerit 
al sportului, Radu Dumitrescu, Cristian Popescu, Elena- Gheor- 
ghescu Novac, Dragoș Popescu și Emil Alexe. Rezultatele pro-
fesorului Laurențiu Stilea au fost remarcate și la nivel central, 
în perioada 1967-1986, fiind desemnat antrenor al echipei 
naționale de volei, juniori, tineret și seniori și conducătorul 
delegației tricolorilor la diverse competiții internaționale, iar 
în perioada 2001-2003, antrenor fe-deral, după ce în 1994 
primise titlul de Antrenor Emerit. Putem afirma că a fost și un 
ambasador iscusit al sportului românesc pe meridianele lumii.  

De-a lungul anilor a deținut mai multe funcții pe linie profesională, spor-
tivă și administrativă la nivel local, județean și național și s-a achitat în mod 
responsabil, conștiincios, de atribuțiile care i-au revenit. 

(Continuare în pag. 4)

2 octombrie/2023



3octombrie/2023

Gheorghe	DUMITRAȘCU

Greva	generală	a	muncitorilor	din	România,	
din	octombrie	1920

Pe fondul unor profunde mişcări, ce urmăreau 
înnoirea societăţii româneşti din anii 1919-

1920, s-au organizat zeci de greve la scară largă. 
Momentul culminant pentru această perioadă a fost 
greva generală a muncitorilor din România din oc-
tombrie 19201, organizată de salariaţii din industrie şi 
transporturi, cu aproximativ 400.000 de participanţi. 
Cerinţele salariaţilor – faţă de cele de astăzi – erau 
decente: recunoaşterea sindicatelor, demilitarizarea 
sectorului industrial, mai multă autonomie muncito-
rilor, condiţii de muncă mult mai sigure şi renunţarea 
la starea de alertă şi cenzură. La vremea respectivă 
premier era Constantin Argetoianu, reprezentant al 
Ligii Poporului a Mareşalului Alexandru Averescu. 
Această manifestaţie paşnică a muncitorilor a fost 
anihilată printr-o represiune armată violentă, soldată 
cu numeroşi răniţi. În urma represiunii a urmat o 
operaţiune de arestaări în masă, iar liderii  grevei au 
fost condamnaţi la închisoare.

Astfel de manifestaţii, vizând ameliorarea stării 
sociale a numeroase categorii sociale au continuat şi 
în anii următori. Odată cu venirea la conducerea gu-
vernului a Partidului Naţional Ţărănist, în politica eco- 
nomică a acestuia, ca prim obiectiv- urmărit cu perse- 
verenţă, a fost „deschiderea porţilor” în faţa capita-
liştilor străini şi eliminarea oricăror restricţii impuse 
acestora. Au fost modificate toate legile din vremea 
guvernelor liberale. Conducerea naţional-ţărănistă 
a sperat într-o masivă infuzie de capital străin, obi-
ectiv atins numai în parte, deoarece ravagiile crizei 
economice mondiale au afectat din plin şi economia 
românească, iar politica socială a purtat şi ea am-
prenta crizei economice ce se abătuse asupra tuturor 
sectoarelor de activitate. După numai câteva luni de 
la venirea naţional-ţărăniştilor la putere, populaţia a 
constatat că trăia mult mai prost decât în vremea hu-
litului „regim liberal”. Cum era de aşteptat, au început 
protestele, manifestaţiile de stradă şi grevele.

Greva	muncitorilor	de	la	Lupeni	(august	1929)

Cea dintâi mare acţiune revendicativă s-a organi-
zat în august 1929, în Valea Jiului, ca urmare a unui 
conflict între mineri şi patronat, în legătură cu închei-
erea contractului colectiv de muncă. Deşi presa şi unii 
oameni politici au semnalat situaţia critică din Valea 
Jiului, guvernul nu i-a dat atenţia necesară şi nu a 
intervenit pentru medierea conflictului. La 5 august 
muncitorii din Lupeni au intrat în grevă2, ocupând 
uzina electrică şi oprind toată activitatea minieră din 
Valea Jiului; la această grevă aderaseră peste 3.000 de 
mineri. Cerinţele minerilor cu privire la noul contract 
de muncă  s-au transformat rapid într-o încleştare 
de forţă manifestată într-o aprigă dispută în presă şi 
parlament cu acuzaţii reciproce între liberalii aflaţi în 
opoziţie şi ţărăniştii de la putere. Minerii cereau: zi de 
lucru de 8 ore, majorarea salariilor cu 40% pentru cei 
care lucrau în cuptoare şi gropi, primirea de alimente 
şi echipamente corespunzătoare muncii şi interzice-
rea copiilor de a mai lucra în subteran. Faptul că nego-
cierile nu au ajuns la niciun rezultat, a făcut ca pe data 
6 august, să intervină armata încercând să spargă 
greva şi să pună presiune pe mineri în a părăsi cen-
trala electrică. Rezultatul a fost neaşteptat de şocant 
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întrucât, aproximativ 100 de jandarmi şi soldaţi au de-
schis focul. În această altercaţie – după opinia oficială, 
în cădere – fiind lovit, un caporal a tras instantaneu 
un foc, a urmat fulgerător focul tras de camarazii săi 
în plin. Din unele surse oficiale au căzut morţi 22 de 
muncitori şi peste 200 au fost răniţi, iar alte informaţii 
vorbesc de 58 de morţi şi sute de răniţi3. A fost o 
mare tragedie; de la 13 decembrie 1918 armata nu 
mai trăsese în muncitori. Ulterior, în urma comi- 
siei de anchetă s-au confirmat condiţiile extrem de grele  
în care se aflau muncitorii din Lupeni, dar s-a apreciat 
că ostaşii au tras „din instinct de apărare”. Ceva mai 
târziu, guvernul a recunoscut comportamentul abuziv  
al forţelor de ordine, numai că ar fi fost mult mai util să  
se fi intervenit înainte de consumarea acestei tragedii. 
     Comentând cele petrecute în Valea Jiului, Partidul 
Naţional Liberal aprecia că „întreaga răspundere 
a măcelului de la Lupeni o are guvernul, iar auto-
rii morali se găsesc pe banca ministerială”, adică 
naţional-ţărăniştii. Greva a ajuns rapid subiect al 
presei internaţionale, fiind publicate articole despre 
minerii de la Lupeni şi în The New York Times. În tex-
tul apărut pe 10 august 1929, în celebra publicaţie 
americană, autorul a comentat pe larg această trage-
die şi a legat conflictul minerilor de disputele liber-
alilor şi ţărăniştilor, cu urmări negative pentru starea 
economică şi socială a României interbelice4.

Pentru a se justifica represiunea grevei prin forţă 
şi cu scopul de a camufla responsabilitatea guvernului 
în evenimentele din Valea Jiului, s-a acreditat ideea că 
ceea ce s-a întâmplat la Lupeni, în august 1929, era le-
gat de „ideologia comunistă” coordonată de Mosco-
va. În fapt, o analiză temeinică asupra cauzelor şi fap-
telor care au condus la grevă, ar scoate în evidenţă că 
aceasta nu avea nicio legătură cu imixtiunea străină, 
ci, era legată de condiţiile mizere în care lucrau mine-
rii şi de aroganţa guvernului faţă de această categorie 
socială, tratată cu un profund dispreţ.

Faptele politice ne demonstrează că naţional-
ţărăniştii erau animaţi de aceeaşi idee pe care o 
avuseseră şi liberalii în decembrie 1918: printr-o 
acţiune în forţă, vor pune capăt conflictelor sociale. 
Aşa s-a întâmplat şi cu mişcările sociale care s-au 
amplificat la începutul anului 1930, cuprinzând toate 
categoriile defavorizaţilor: invalizi, orfani, văduve 
de război, şomeri precum şi învăţători, profesori, 
funcţionari publici. Aşa s-a întâmplat şi cu protestul 
demonstrativ al invalizilor de război când, din ordinul 
guvernului, două maşini de pompieri au îndreptat tu-
lumbele cu apă asupra manifestanţilor; apoi a intrat 
armata, care a început să lovească cu bastoane de 
cauciuc. Autorităţile naţional-ţărăniste i-au tratat pe 
cei care se jertfiseră pentru Patrie ca pe nişte infrac-
tori. După circa două ore, strada (în dreptul Cercului 
Militar din Bucureşti) „era acoperită cu beţe, cârje, re-
sturi de îmbrăcăminte, drapele rupte, apoi bucăţi de 
piatră, cărămidă etc. Au fost adunaţi 12 inşi răniţi”5. 
Referindu-se la această acţiune, Iuliu Maniu – după ce 
recunoaşte legitimitatea cererilor invalizilor, orfanilor 
şi văduvelor de război – ţine să  afirme că „guvernul şi 
armata şi-au făcut datoria şi şi-o vor face faţă de ori-
cine”6. Solidaritatea unei mari părţi din studenţimea 
bucureşteană cu manifestaţia menţionată – care a 
avut loc în sala Societăţii „Tinerimea Română” – la care 
s-a condamnat energic atitudinea guvernului, a fost 
întâmpinată de intervenţia forţelor de ordine, care au 
arestat mai mulţi studenţi. Astfel de manifestaţii au 
existat şi în oraşele de reşedinţă din provincie7.

Criza	economico-socială	din	1929-1933

Instaurate într-un context politic şi economic com-
plex, guvernele care s-au succedat în anii de intensi-
tate a crizei economice din 1929-1933, au gestionat 
o ţară care înregistra scăderi masive la principalii in-
dicatori ai producţiei României: valoarea producţiei 
miniere, a producţiei industriei prelucrătoare, a pro- 
ducţiei agricole etc. Un factor major de agravare a cri- 
zei şi de înrăutăţire fără precedent a situaţiei ţărăni-mii, 
l-a constituit atingerea unei disproporţii foarte mari  
între preţurile produselor agricole şi cele ale produc-
ţiei industriale. Conform unui raport oficial, se ajunse-
se ca o cutie de chibrituri să fie vândută contra a două 
kilograme de orez. Ţărănimea era înglodată în datorii 
pentru care plătea cămătarilor şi băncilor dobânzi foar- 
te mari. La aceasta se adaugă impozitele către stat şi 
insuficienţa, în unele părţi, a pământului deţinut de 
fiecare familie. În domeniul financiar, criza s-a manife-
stat deosebit de puternic. Referindu-se la această si- 
tuaţie, ca şi la urmările pe care le-au avut împrumutu- 
rile, Nicolae Iorga declara: „Am găsit la venirea mea la  
guvern (Guvernul Iorga-Argetoianu- 18 aprilie 1931 – 
31 mai 1932 n.a.) deficite de 5 miliarde, iar pe func-
ţionari întinzând mâna pentru o bucăţică de pâine. Îm-
prumuturile n-au făcut decât să aducă o împovărare 
pentru generaţia de azi şi cele viitoare şi ca să dea 
posibilitatea politicienilor nărăviţi şi inconştienţi să se 
îmbogăţească furând sau speculând nevoile ţării”8.

Situaţia financiară a ajuns la o asemenea dere-
glare încât nici guvernul nu-şi mai putea plăti înalţii 
funcţionari. Întreagă această stare de fapt deosebit 
de gravă a silit guvernul să ia unele măsuri total impo-
pulare. De exemplu, a fost interzisă numirea de noi 
funcţionari la serviciile statului; aplicarea celor trei curbe  
de sacrificiu – reducerea salariilor şi pensiilor cu 15%, 
pensionare forţată sau concediere din intreprinderile 
statului în procent de 30% din numărul muncitorilor 
şi funcţionarilor, neachitarea la timp (cu întârziere de 
câteva luni) a salariilor unor categorii de intelectuali 
şi funcţionari, între care învăţători şi preoţi. Situaţia 
ţărănimii devenise dezastuoasă, „90% din ţărănime 
nu mai are niciun ban, nici sămânţă, nici nutreţ. O 
nemulţumire fără seamăn mocneşte în ţară împotriva 
Domnilor şi a orăşenilor, împotriva stăpânirii”9.

Într-o intervenţie din Parlament, la 17 ianuarie  
1932, se sublinia faptul că sărăcia ajunsese la 
proporţii nemaiîntâlnite iar „mintea ţăranului stă 
în loc şi nu mai ştie ce să facă atunci când pe preţul 
unui viţel abia îşi cumpără o pereche de opinci, pe un 
purcel patru cutii de chibrituri iar pentru o vacă nu 
primeşte mai mult de 10 kg de zahăr10. La toate aces-
tea se adaugă şi reducerea pensiilor mari cu 12-15% 
şi a celor mici cu 45-60%, ca urmare a aplicării curbei 
de sacrificiu. Toate acestea au contribuit la agrava-
rea situaţiei materiale a acestei categorii de oameni, 
care vor protesta vehement pentru a stopa adoptarea 
unor asemenea măsuri antisociale11.

1. „Evenimentul istoric”, nr. 410, 30 iulie – 22 august 
2021, p. 108-109. 2.  M.C. Stănescu şi M. Silvian, Lupeni 
ieri şi azi, Bucureşti, Ed. Politică, 1983, p. 104-105; George 
Alexandru Turcu, „Adevărul economic din spatele grevei de 
la Lupeni”, în „Eveniment istoric”, nr. 410, 30 iulie-22 au-
gust, 2021, p. 108-109. 3.	 George Alexandru Turcu, op. cit., 
p. 109. 4. Academia Română, Istoria Românilor, vol. VIII, 
România Întregită (1918-1940), Prof. univ.dr. Ioan Scurtu, 
coordonator dr. Petre Otu, secretar, Ed. Enciclopedică, 
Bucureşti, 2003, p. 276-277; Ioan Scurtu, Gh. Buzatu, Isto-
ria Românilor în sec. XX (1918-1948), Ed. Paideia, Bucureşti, 
2020, p. 201. 5.  George Alexandru Turcu, op. cit., p. 109. 
6.  Ioan Scurtu, Gh. Buzatu, Istoria Românilor în sec. XX 
(1918-1948), Ed. Paideia, Bucureşti, 2020, p. 201. 7.  Ibi-
dem . 8. Nicolae Iorga, Credinţa mea, Imprimeria Naţională, 
Bucureşti, 1931 (cuvântare rostită la Focşani), p. 15. 9.  
Marius Bărcuţeanu, Impactul crizei economice asupra 
populaţiei, în „Historia”, nr. 84, decembrie 2008, p. 34. 10.  
Ibidem  11.  Ibidem



De	la	tinerețe	pân’	la	
bătrânețe

Călătorind prin existența sa terestră – de la tinerețe 
pân’ la bătrânețe – cum bine zice el însuși –, ob-

sedat de metaforă, bolnav de metaforită – în  noaptea 
burdușită cu nesomn, câteva metafore mă zgâlțâiau mai, 
mai să mă doboare din pat, scrie cu mâna lui într un loc 
–, Puiu Răducan face ce face și privește îndărăt, la raiul 
copilăriei sale, nereprimându și, ba, dimpotrivă, savurând 
voluptatea rostirii unor nume de locuri din ținutul său de 
baștină sau de nume de personaje mai mult sau mai puțin 
pitorești – revenirea la ele, reluarea lor, mereu și mereu, 
are ceva dintr un ritual religios, 
anume acela al iertăciunilor 
din cadrul ceremoniei funerare 
ortodoxe, cu atât mai mult cu 
cât, antimodernist înfocat fi-
ind, el mitizează vorbind despre 
cărăruia care străbate ținutul 
înșirând în calea ei păioage, 
muri sălbatici, căpșuni sălbatici, 
perii de la șoprul lui Ciobotea, 
strâmtoarea unde și n ziua 
mare, în prânzu ăl mare, te 
apucă ,,gâdilicii” de frică dacă 
ești singur, mirifica poieniță de 
la Salcâmul aplecat din Sudos, biserica de la Nenciulești, cea 
de la Roșiile, dar și cea de la Țepești unde m am încreștinat, 
părul oarzăn din Chiciură, păducelul țepos de deasupra 
genunchiului de deal, salcâmul cu câșițe de gărgăuni, spre 
zona mânătărcilor și creițelor, case, ogrăzi, uliți și oameni 
care au fost și din care a rămas doar amintirea numelor. 
E limpede, așadar, că Puiu Răducan are stofă de poet – 
multe dintre textele sale sunt adevărate poeme în proză –, 
o mărturie în plus, în acest sens, este darul său special de a 
însufleți totul organizând fastuoase ceremonii naturiste,  la 
care participă flori, insecte, păsăret, pe lupi i a cuprins frica 
mieilor, apelul la farmecul indicibil al sinesteziei conferindu 
le o complexitate în plus, firește (timpanul vederii). Acolo, 
în tumultul acestora își caută patetic și își găsește, în cele 
din urmă, liniștea pierdută din pricina grijii, melancoliei sau 
supărărilor/ surpărilor, care nu dau nicicând în angoasă, 
nici măcar când a dat năvală peste el/ peste noi, Covidul, 
pentru că el este un optimist care caută mereu a fi în preaj-
ma bucuriei, un solar și un senzual, un anticioranian, care 
clamează norocul iar nu nenorocirea de a se fi născut.

Sunt destule pricini de amărăciune, de la constatarea stri- 
cării satului infectat de gândaci toxici, apropo de barbaris-
mele împrumutate din engleză îndeosebi, și amenințat cu dis- 
pariția, până la sentimentul devastator de pustiire a țării, suge- 
rat cât se poate de inspirat de dialogul dintre două ferestre îm- 
păienjenite ale unei case părăsite – Nu mai sunt oameni? S-au  
dus. Ăi bătrâni în pământ, ăi tineri la muncă-n occident.

Toate vechile valori par a și fi pierdut rostul: iubirea cea  
sublimă nu e tot una cu destrăbălata cea fugoasă de azi; buna  
vecinătate e înlocuită de agresivitate și violență; căutarea 
asiduă a rostului în lume e înlocuită de goana bezmetică după  
căpătuială cu orice preț ș.a.m.d. Cu toate acestea, există des- 
tule semne creștine încă în textele lui Puiu Răducan, de ar 
fi pomenim doar rugăciunea, însemnele cristice din palme, 
nevoia de ceilalți devenită semnificativă prin obiceiul de a 
saluta pe toată lumea – oameni, plante, pietre, animale…

Un solitar solidar pare a fi Puiu Răducan, din familia unor  
antimoderniști ca germanul Ernst Jünger, elvețianul Max 
Picard sau columbianul Nicolas Gomez Davila, dar în ma-
niera stilistică a lui Fănuș Neagu al nostru. Mesajul său răz- 
bate tranșant dintr o formulare ca aceasta – Da, sunt bolnav 
de frumos, de cinste, de onoare, dar unde sunt astea? Într 
adevăr, unde și când vor fi dispărut toate acestea, oare?

Mircea	PETEAN

„CRESTOMAȚII”

Puiu	Răducan,	De	
la	tinerețe...	pân`	la	

bătrânețe…

Academicianul Gheorghe Păun afir-
ma despre Puiu Răducan că este un 

fenomen.: Și este. Are o ubicuitate, pe care 
o cultivă exponențial. Chiar exponențial. Am 
scris despre el, când a alcătuit o antologie a 
poeziei despre simbolul mamei din literatura 
română. A fost acribios. O mână de neîntâl-
nit. A alcătuit apoi o antologie a fabulei. A 
antolgat numele autentice din literatura 
romănă și universală, cu aceleași instru-
mente ale dăruirii. Acum a publicat o carte 
de referintă la editura „Limes”, a lui Mircea 
Petean. Volumul are umor de ludic sapiențial: 
„De la tinerețe pân’ la bătrânețe...” Mircea 
Petean afirma tranșant si exhaustiv: „Puiu 
Răducan face ce face și privește îndărăt, la 
raiul copilăriei sale, nereprimându-și, ba, 
dimpotrivă, savurănd voluptatea rostirii… 
„Insușire rară, în timpuri mai ales minimaliste. 
Despre Puiu Răducan au scris, l-au citat,  per-
sonalitati, diverse ca scriitori, de la Mihai Cim-
poi pănă la Gheorghe Păun, ceea ce este no-
tabil, notabil. Mircea Petean se înscrie în ceea 
ce se numește critica literară de tip canonic. 
A fost un apropiat al lui Mircea Zaciu. Întăi și 
întăi este poet. Cronica literară a lui Mircea 
Petean face diferența, axiologic discutând. 
Formarea lui Puiu Răducan, un stadiu, când 
au vorbit despre el, Mihai Cimpoi si Gheor-
ghe Păun, la Mircea Petean, altă paradigmă, 
înseamnă profesionalism. Puiu Răducan a 
ajuns să realizeze ceea ceea ce puțini pot în-
semna: diferența calitativă. Sensurile mute, 
profunde. Acum, mai ales, în rostire. Nu 
este nici activist, nici activist cultural. Priviți 
poemul: „Sănii”. Puiu Răducan este prospăt, 
freș. Nu vine din haștagul dogmatismelor. 
Din deformările celor, care s-au vopsit, atunci 
cănd a trebuit să intre în normalitate. Apa 
hidrocentralelor rămâne curată și zvăpăiată 
în textele lui Puiu Răducan. Înnegurată în 
redactările ziaristului. Melancolică, dacă nu 
depresivă, cu atăt mai mult germinativă, în 
viața și textele  scriitorului.

Prof.	dr.	Ion	PREDESCU

Cartea

Cartea aceasta, plănuită și îngrijită de Puiu 
Răducan, care este – după cum se prezintă sin-

gur – inginer, scriitor, editor, tipograf, publicist, ajunge să 
fie una inedită din mai multe motive: are un titlu care 
ar trimite la domnia lui Mircea cel Bătrân, marele patron 
al Țării Românești, dar trimiterea este generică, fiindcă 
se referă doar la „colocviile” cu acest nume; autorii sunt 
de toate profesiile intelectuale posibile, de la ziariști, pro-
zatori, poeți, filologi și profesori până la matematicieni, 
medici și directori de întreprinderi lucrative; unii sunt 
membri ai Academiei Române; acești autori provin de 
pe toată rotunjimea pământului românesc, inclusiv din 
afara statului numit România, adică din Basarabia, nordul 
Bucovinei, nordul Maramureșului, dar și de mai departe, 
din Statele Unite ale Americii; temele abordate sunt de 
toate felurile, din toate domeniile și se referă la toate 
timpurile cunoscute ale trăirii românilor (istorie, filologie, 
istorie literară, creație literară, educație, muzică, morală, 
medicină, arte frumoase, evocări de personalități, gene-
alogie etc.).

Colocviile „Mircea cel Bătrân”, cu izvoare dunărene și 
vâlcene, ca să nu zic naționale românești, sunt o școală 
și fac, precum orice școală, educație. Această educație 
nu este indiferentă la susurul apei Dunării și nici la plân-
setul Oltului, nici la unduirea Dealurilor Subcarpatice ori 
la întinderea ca-n palmă a Câmpiei Române.

Prin urmare, volumul 
acesta ne învață că patria 
noastră este limba română 
– cum ar fi spus și re-spus 
Nichita Stănescu –, ne aju-
tă să trăim ca români pe o  
planetă dezorientată și me-
reu amenințată, ne face să  
înțelegem că națiunea ro-
mână este parte a „concer-
tului” european și că global-
izarea nu înseamnă topirea 
popoarelor în neant.

Felicitări îngrijitorului 
ediției și autorilor pentru 

lecțiile așa de variate și de competente, legate de viața 
intelectuală și națională, pe care o trăim la Dunăre și la 
Carpați, la Marea Neagră și la Nistru, ca insulă de latini-
tate într-o „mare” nelatină!

Cluj-Napoca, 24 septembrie 2023
Ioan-Aurel	POP	   

Președintele Academiei Române

IN	MEMORIAM	LAURENȚIU	STILEA	(Urmare din pag. 2)
Toate realizările sale au fost posibile fiindcă a îmbinat în mod armonios, cu tact pedagogic, cu dăruire 

și pasiune, munca de profesor, de educator, cu cea de îndrumător, de antrenor. Pentru contribuția 
excepțională adusă la promovarea sportului vâlcean și românesc i s-au acordat numeroase dinstincții, 
premii și decorații: Ordinul Muncii, clasa a III-a, în 1973, Cetățean de Onoare al comunei natale Tomșani, 
diplome de excelență, medalii etc. Pe 31 mai 2012, Laurențiu Stilea și Laurențiu Dumănoiu, mentorul și 
discipolul său, două nume de rezonanță în voleiul românesc, au primit titlul de „Cetățean de Onoare al 
Municipiului Râmnicu Vâlcea”. În octombrie 2014, o boală necruțătoare i-a curmat viața marelui campion 
- care a fost Laurențiu Dumănoiu. Numele maestrului Stilea i-a fost predestinat: un etalon, un om de mare 
caracter, echilibrat, demn, integru, manierat, respectat și prețuit. A avut o familie onorabilă, care a asigu-
rat celor doi copii, Ileana și Laurențiu, o educație de calitate. Și soția sa, distinsa doamnă Eugenia Stilea a 
absolvit tot Institutul de Cultură Fizică și Sport din București, în 1956 și a slujit, la rândul său, toată viața 
sportul, ca profesoară de gimnastică ritmică,  fete, obținând rezultate deosebite la unitățile de învățământ 
din municipiul Râmnicu Vâlcea la care a predat: Școala Gimnazială „I. Gh. Duca”, Liceul „Vasile Roaită” și 
Clubul Sportiv Școlar. A trecut la cele veșnice pe 13 iunie 2023.  Doi dascăli care au făcut din sport artă și 
au contribuit la gloria sportului vâlcean și românesc. Cei care i-am cunoscut și le-am apreciat valoarea și 
omenia, persoanele apropiate, colegii de breaslă și cei din Asociația Seniorilor Vâlcea, în care au activat, le 
vom păstra domnului profesor Lorel Stilea și doamnei profesoare Pușa Stilea, cum le spuneau prietenii, o 
frumoasă amintire în inimile noastre.  Urmașii acestei familii respectabile au cu cine să se mândrească și ne 
demonstrează că urmează exemplul lor luminos de viață.

Drum lin printre stele domnule profesor Stilea, unde vă este locul, alături de consoarta dumneavoastră. 
Ne rugăm Bunului Dumnezeu să vă vegheze odihna veșnică.

(Continuarea articolului pe www.culturaarsmundi.ro publicat în 27 oct. 2023 de Red. Șef Bogdan Cichirdan)
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Mihai	SPORIȘ

Căutasem: ani, zile și nopți în șir înălțarea, ca un 
zbor al Duhului, al vreunei Măiastre, să vedem 

mai bine, forțând lărgirea orizonturilor (fiecare sferă 
cercetată interior, își cerea o rază mai mare,  gener-
ând, exterior, o ceață și mai densă!).  Creșterea în în-
alt a unui OM UNIVERSAL – cum va fi fost Constantin 
Brâncuși!-  va fi dat adâncimilor  tainele mai ascunse, 
iar fețelor exterioare luminate din cer,  reflexii orbi-
toare. Da. Ne preocupa, nu dintr-un orgoliu – păcat 
omenesc, în competiția diversității cu toate atributele 
ei!-,  ci dintr-o iubire firească, personalitatea mare-
lui nostru sculptor, dat de români umanității ca pe 
un deschizător de drumuri artei moderne. Olimpul 
(Ce munte sacru cu ... puteri de tot felul!) hărăzise 
în grădina Banatului de Câmpie, în 2023 la Timișoara, 
marele hram cultural al continentului ca prețuire a 
multi/culturalității orașului cu o armonie a neamuri-
lor și credințelor, respirând atât de necesara pace a 
vremurilor. Cel care își dorise înveșnicirea acasă, în 
pământul Gorjului natal, venea în delegație cu duhul 
său inculcat în cele esențiale ale operei sale, adu-
nate din întregul planetar. Se sălășluise în Muzeul 
de Artă unde ni se mărturisea expoziție pentru un 
an întreg. Când să cinăm împreună? Prin februa-
rie, anual, îi serbăm nașterea alături de a celorlalți 
făurari nemuritori; prin martie, la Mănăstirea Lainici, 
din defileul Jiului, parastasul tradițional ne chema 
acolo unde între Petroșani și Tg. Jiu se vor fi rosto-
golit roțile carelor cu mărgelele... stâlpului, ridicat în 
înseninarea cu verdeață: piatră de hotar între lumi. 
Primăvara cutremurase Oltenia de sub munte și ne 
chemase pe la Peștișani, Brădiceni, Hobița, Tg. Jiu, 
chiar și pe la Tg. Cărbunești (unde se va fi dat veșniciei 
Ștefan Stăiculescu, un adevărat slujitor altarului 
brâncușian!), iar vara cu fierbințelile ei ne risipise pe 
toți seniorii... care încotro. Am convenit să fie luna... 
octombrie, când tradițional încep școlile cele înalte 
și în amintirea inaugurării, prin 1938, a Ansamblului 
„Calea Eroilor”, tocmai darul cel mare lăsat României, 
grădină a Maicii  sale și a noastră, de încetățenitul 
la Montparnasse/ raiul tuturor pământenilor. Atins-
esem maxima chemare, la o cină de taină, găzduită 
de o  hărăzită capitală culturală  a Europei (Timișoara 
2023!)  într-o Joi (cu mitologia ei, amintind de Ju-
piter/Joe, și de o întâlnire de... taină!) și ceva ne-a 
atras atenția că preaplinul nu mai adaugă, cum nici 
redundanțele nu sporesc înțelesul, dar că mai multele 
căi, urcate distinct spre vârf, generatoare cardinale, în 
punctul cel mai de sus – numitor comun!- se pun de 
acord și slujesc împreună.

Iată-ne lângă o Catedrală creștină, pe malul Oltului 
în orașul lui Mircea cel Mare/Bătrân, Râmnicu Vâlcea, 
cel ce i-a eliberat certificatul de naștere. Vâlcea?, vâl-
cea?, vâlc...?, ale familie de cuvinte povestind despre 
văi și poate  despre acei  lupi stăpâni pe multe hotare/ 
plaiuri/românele... țări? Ne îmbarcăm într-un Vilex/
Tur, adică într-un mobil care să ne încercuiască o tra-

iectorie prin orașe și sate, pe văi și țări ale diversității 
Grădinii Maicii Domnului, adică vatra întregită a 
unei Dacii legendare, România noastră, de pe harta 
recunoscută a... Olimpului, este o vatră cu foc nes-
tins în care clorofila clocotește viul veșnicului verde. 
Toamna astronomică pare doar o promisiune, pentru 
că verdele este dominant. Este Joi, 5 octombrie 2023 
și calendarul olimpian dedicase calenda, Zilei Mon-
diale a Educației. Planetele par aliniate de mai marele 
Jupiter. Seniorii, adică membrii asociației vâlcene a 
Seniorilor, au fost în marea lor majoritate, slujitori ai 
Educației, iar acum erau porniți la drum, ca la o școală 
altfel, chemați de duhul unui mare maestru: Constan-
tin Brâncuși, chiar în marea cancelarie a culturii, adică 
la Timișoara, unde în faptul înserării vor sta de taină 
cu Duhul lui.  Rezonante firi, cu toții din aceeași țărână 
(de aici supralicitarea... țărănescului în blazonul prin-
ciar al sculptorului!), seniorii, chiar vor fi vibrat emoția 
revăzând în artefactele reunite  strălucirea planetară 
a milioanelor de priviri strânse pe meridianele și para-
lelele pământului.

Închidem un con/tur cu văi urmărindu-le curgerea, 
ori în contracurent, după provocarea marelui labirint 
cu timpul orizontal, între răsăritul și apusul zilei. Olt, 
Mureș, Bega, Timiș, Jiu, ba și prin ramificațiile unor 
intrânduri necesare (Cerna... Hunedoarei, Bistra... 
porților de fier ale Transilvaniei, Streiul... Hațegului!) 
să punem poveștii/reportaj alte conexiuni ale neu-

ronilor de serviciu. Țările din țară pe unde am pet-
recut... lecțiile zilei educației? Oltenia de sub munte, 
Loviștea, colțul vestic al Țării Făgărașului, Mărginimea 
Sibiului, Valea Mureșului... domol, Țara Pădurenilor 
(într-o tangentă atingere a municipiului Hunedoara), 
Banatul de Câmpie și cel de Munte, Țara Hațegului, 
Țara Momârlanilor și Barabelor... din cuprinsul depre-
siunii Văii Jiului cu Vulcan, Lupeni și multă piatră prin 
preajmă (Petrila, Petroșani, Petros), cu peșteri și sco-
bituri minerești. Apoi o nouă străpungere a Coroanei 
munților închide cercul în Oltenia de sub Munte, de 
sub Parâng și pune piatra de hotar, la Tg. Jiu: Coloană 
a nesfârșirii trecerilor orizontale, ca un răboj dincolo 
de timp, tocmai de aceea înveșnicire a scripturilor.

Să observăm porțile uriașe ale hotarelor, de tot 
felul, săpate în piatra munților, când ferecări ale 
trecerilor, când arcuiri/cununi ale triumfului unifi-
cator. Când mărturii ale victoriei, precum placa lui 
Carol al VI-lea de Habsburg, de la Ganga/Câineni 
Văii Oltului, când dovada sacrificiului suprem, pre-
cum monumentul Generalului David Praporgescu, 
tot acolo la Pons Vetus, Arxavia/Strasburg de pe Via 
Carolina, sunt mărturii ale timpului. Să constatăm, 
geopolitic (legea puterii, prin Olimpul în/omenit put-
erii pământului!), hotarul acesta al defileului Oltului 
de la Turnu Roșu/Cozia, unde veacuri multe impe-
riile s-au bătut pe pământurile țăranilor baștinei, 
mereu moșneni ai locurilor. (Să ne înțelegem! Dum-

nezeu își alegea/își alege pe pământ... ambasado-
rii Olimpului geopolitic... peste pământenii grădinii 
înrădăcinați mumei pământului! Să observăm că 
istoria a pus însemne peste tot, la toate porțile cele 
mari ale văilor, după nenumăratele bătăi la ușile fe-
recate ale trecerilor  ne/încuvințate. Defileul Jiului îl 
are jertfă pe Generalul Ioan Dragalina , dar și-a durat 
loc de pomenire, nu doar Mănăstirea din vecinătate, 
Lainici, ci și în  opera de artă tehnică dintre Livezeni și 
Bumbești, să încununeze trecerea prin vale, pe cursul 
Jiului a oamenilor,  care osteniseră cândva trecerea  
culmilor, pe drumul alpin al Vâlcanului spre Lupeni și 
mai încolo spre Hațeg... tot pe plaiurile Lupului/acel 
dac emblematic din stindard! Peste tot cumpene de 
ape, cumpene ale bătăliilor cu sorții izbânzii, după 
puterea de lovire. Cetăți ale puterilor vremelnice 
peste tot, acum doar atrageri ale atenției că totul... 
curge. Am pus pe firul Ariadnei prin labirint, să nu 
ratăm întâlnirea de seară cu Brâncuși, multe mărgele 
căutate de la distanță, ori chiar pipăite. Autostrada 
cea nouă, de la Boița, spre Sibiu, Sebeș, Deva, ne-a 
ascuns în ceața dimineții orașul întemeiat cu veacuri 
în urmă de sași: Tălmaciu. Sibiul/Hermanstadt... fostă 
capitală culturală a Europei prin 2007, l-am ocolit prin 
dreapta și l-am văzut citadin cu fundalul montan al 
Cibinului, cu Rășinari, Păltiniș, privind astral lărgimea 
dumbrăvii țărănești cu atâtea comori adăugate cita-
dinului, strălucind în burgul cu marea lui Universitate 
„Lucian Blaga”. Fiind Ziua... Mondială a Educației, ne-
am amintit de filozofi, de personalitățile ardelene ale 
veacului al XIX- lea , de ASTRA (tot într-un octombrie, 
prin 1861, se înființa asociația sub conducerea lui An-
drei Șaguna!), să ne reamintim, mai altfel, de marii 
corifei ai mântuirii neamului. Despre L. Blaga vom mai 
fi vorbit, după ce vom fi lăsat Săliștea Sibiului, în stân-
ga, cu toți fiii ei academicienii, puși busturi în orașul 
care îi respectă. Salutăm orașul Sebeș, ne smerim 
în fața „râpelor roșii”, cu atâtea sugestii, intrate în 
literatură... și după salutul Lancrămului... intrăm în 
liniștea curgătoare a Mureșului, care ni se alăturase 
drumului, venind dinspre Alba Iulia/Alba Carolina. 
Înspre stânga, noi depășind în viteză Mureșul, pe va-
lea Orăștiei suie drumul către Sarmizegetusa Regia, 
iar pe... câmpul pâinii a ucenicit zborul Aurel Vlaicu. 
Prin vecinătate, la Tărtăria, niște plăcuțe scrise de 
demult, au dat de lucru specialiștilor și diletanților, 
asupra scripturilor prea vechi să fie prea clare. Palia 
de la Orăștie, pare mai actuală, cu tot mesajul prot-
estant al celor ce văd în faptă întâietatea, în duelul 
despre începutul începutului. Oricum dezbaterile țin 
mințile în lucrarea rațiunii care mai plătește și tribut 
imaginației, care nutrind arta  uneori se oferă ubicui-
tate multor păreri... îndumnezeite, și frumoase foc.

(Continuarea articolului pe www.culturaarsmundi.ro)

DE-A	ÎMPREJURUL	GRĂDINII,	CU	POPAS	LA	CINA	DIN	JOIA	MARE,	TIMIȘOREANĂ,	
LA	INVITAȚIA	LUI	CONSTANTIN	BRÂNCUȘI



Ana	VASILE

Sâmbătă 21 octombrie 2023 începând cu ora 12, 00, la cimitirul din Drăgășani, 
mai mulți membri Uniunea Ziariștilolr Profesioniști din România din filialele 

Olt, Vâlcea, Argeș și Cluj alături de colegii lor membri Liga Scriitorilor din Româ-
nia din aceleași județe, au comemorat pe publicistul și scriitorul Gib I. Mihăescu, 
“get-beget drăgășenean”’ unde a și scris o bună parte din opera sa. Un Preot a 
săvârșit serviciul religios-creștin; s-au rostit aserțiuni pe tema zilei, apoi s-au făcut 
fotografii.

Partea a ll-a a activității s-a petrecut în sala de festivități de la “Stațiunea de 
Cercetare-Dezvoltare pentru Viticultură și Vinificație Drăgășani” prin grija coleg-
ului nostru UZPR-Olt, dr.ing.Sergiu-Ștefan Gorjan (secretar științific și cercetător 
științific la firma pomenită mai sus), ajutat de colegul nostru ing. Costinel Stoica, 
director la “Hidroelectrica Vâlcea” și dr.Alin Pavelescu.

Moderator a fost Marian Bărăscu, care a invitat-în deschidere-la microfon pe 
jurnalistul și scriitorul Al.-Florin Țene, președintele LSR-Central, care a 
vorbit despre cele două organizații pe care le reprezintă, a premiat câțiva 
scriitori și literați cu diplome, medalii și cupe (Gavril Moisa, Mihaela 
Rădulescu, Lucia Trușcă, Ilie Bucă și pe colegii noștri UZPR-Olt: Ștefania 
Marineanu, Ion Nălbitoru și Marian-Teodor Popescu).

A fost invitat și a vorbit decanul de vârstă al ziariștilor și scriitorilor vâl-
ceni Ion Barbu-Corbu (născut in comuna Corbu, județul Olt și format tot 
pe plaiurile noastre). A vorbit în continuare, președintele filialei UZPR-Olt, 
“Pan M. Vizirescu”, Vivi-Viorel Pintea (și din calitatea de director general 
la CJCA-Olt), apreciind activitatea publicistică a membrilor UZPR-Olt.

Colegul Paulian Buicescu a prezentat versificat pe fiecare invitat-participant, 
conferindu-i fiecăruia un catren laudativ pentru activitatea sa de creație jurnalistică, 
literară, sau pentru ambele.

UZPR	&	LSR	AU	COMEMORAT	LA	DRĂGĂȘANI	PE	PUBLICISTUL	ȘI	
SCRIITORUL	GIB	MIhĂESCU

Au vorbit toți participanții; din partea UZPR-Olt: Margareta-Mariana Saimac, 
Ana Vasile, Ion Nălbitoru, Cristina Nălbitoru, Grigore Călin, Marian-Teodor Popescu 
și Valerica Predescu, care a lansat și o carte cu versuri “de aur”.Au mai participat co-
legii noștri Rodica-Felicia Matei și George Tulea, care ca editori, tipografi și jurnaliști 

au scos-pe lângă multe ziare și reviste-și revista “Rusidava Culturală” pen-
tru societatea omonimă de la Drăgășani, cu energii și investiții personale. 
La fel procedează la Brezoi, colegii noștri Cristina Nălbitoru și Ion Nălbitoru 
care editează și tipăresc “cu bani de acasă”, revistele: “Memoria Slovelor” 
și “Valea Lotrului”.

De la UZPR-Vâlcea a vorbit vechiul ziarist Petre-Simion Cichirdan, di-
rectorul trustului de presă “INTOL PRESS” din Rm.Vâlcea care “scoate” cu 
forțe proprii, 4 reviste și oferă ajutor metodic oricărei redacții care cere 
acest lucru; printre altele, a remarcat și buna colaborare cu UZPR-Olt prin 

“interfața” Paulian Buicescu. De asemenea, a vorbit orice invitat-participant (din 
județele Argeș, Olt, Vâlcea, Cluj), care a solicitat acest lucru.

În partea a lll-a a programului, a urmat o agapă literar-jurnalistică, în cadrul 
căreia ne-am încărcat “bateriile” cu energii fizice; prin discuțiile între noi, le-am 

încărcat și pe cele spirituale!
Mulțumind încă o dată colegilor 

Sergiu-Ștefan Gorjan, Costinel Stoica și 
Alin Pavelescu (precum și celor neștiuți, 
dar îi intuim), pentru jertfele frățești 
făcute pentru toți participanții, ne-am 
spus “la revedere” (deci dorim să ne mai 
întâlnim!).

Tanța	TĂNĂSESCU

Așa cum ne-am obișnuit de peste o jumătate de secol, în fiecare an, la 20 
septembrie ne bucurăm de aniversarea celei mai vechi mențiuni documen-

tare despre existența orașului Capitală a României. Această dată de semnificație 
istorică majoră, corespunzând unei date de întemeiere a unui oraș, apare într-
un hrisov în limba slavonă, semnat de Vlad Ţepeş, domnul Țării Româneşti (1456-
1462), datat  20 septembrie, leat 6968 de la facerea 
lumii (adică anul 1459),  emis în „cetatea Bucureşti”. 
Prin acest hrisov, Vlad Vodă întărea unor boieri din 
Oltenia (Andrei, Iova şi Drag), stăpânirea asupra sate-
lor Poiana lui Stevu şi Ponor din Mehedinţi, scutindu-
le de dări și biruri. Documentul (având dimensiunile 
48 cm lungime și 30 cm lăţime), scris pe pergament, 
cu cerneală neagră, doar cu litera iniţială în culoare 
roșie, asemenea și monograma voievodului munte-
an, a aparţinut învăţătorului Alexandru Bunceanu din 
Buşeşti (Județul Mehedinți), fiind expus în București 
în cadrul expoziţiei din 1906, dar fără a i se cunoaște 
semnificația și valoarea pentru istoria acestui oraș. 
El a fost totuși achiziționat de Biblioteca Academiei 
Române, în a cărei colecţie figura în anul 1908. 
Astăzi, acest prețios hrisov se păstrează la loc de cin-
ste în Secţia de Manuscrise a Bibliotecii Academiei 
Române, iar o copie este expusă în sălile de expoziţie ale Muzeului de Istorie a 
oraşului Bucureşti. În felul acesta se face lumină cu privire la legenda întemeierii 

BUCUREȘTI,	564	ANI	DE	LA	ATESTAREA	DOCUMENTARĂ
Capitalei de către ciobanul Bucur, a cărui biserică se păstrează și azi pe colina din 
fața Mânăstirii Radu Vodă, numai că acest presupus loc ce amintește de legendarul 
Bucur, întemeietorul orașului, este un mic paraclis, datând abia din prima jumătate 
a veacului al XVIII-lea.  

Cercetările arheologice efectuate, începând cu anul 1953, de către specialiștii 
Muzeului de Istorie din Palatul Suțu au demonstrat clar că vatra orașului se află 
în perimetrul  Curţii Vechi, pe locul Pieţii de Flori (Piața Unirii). Este bine de știut 

că  numele întemeietorului este Vlad Vodă Ţepeş, 
deoarece el a început ridicarea unei cetăți pe 
Dâmbovița, în vara anului 1458, după cum  rezultă 
dintr-o scrisoare în limba latină adresată negustorilor 
brașoveni (terminată anul următor, potrivit hrisovu-
lui slavon din 20 septembrie 1459). De menționat 
faptul că în documentele interne se specifică topon-
imul București, în timp ce în documentele străine se 
amintește de „Cetatea de pe Dâmbovița”. 

Fratele lui Vlad Țepeș și urmașul acestuia la tron - 
Radu Vodă cel Frumos, își stabilește oficial reședința 
aici, și abia în anul 1465 Bucureștiul devine „cetatea 
de scaun” a domnitorilor munteni.  Motivele constru-
irii acestei cetăți întărite au fost de ordin militar, ca 
pavăză împotriva atacurilor turcești, dar și economic, 
fiindcă locul ales era foarte prielnic ca nod de tranzit 
comercial între Transilvania și Peninsula Balcanică, 

Orient, iar caravanele aveau astfel un loc sigur de popas.
Din 1959, această dată a devenit ziua orașului București.
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DIN	REVISTE	LUATE...ȘI-N	REVISTĂ	DATE...
Mihai	MUSTĂȚEA

„Lasă-mi, toamnă, pomii verzi,/ Uite, ochii mei 
ți-i dau./ Ieri spre seară-n vântul galben/ Arborii-n 
genunchi plângeau./ / Lasă-mi, toamnă, cerul lin./ 
Fulgeră-mi pe frunte mie./ Astă-noapte zarea-n iarbă/ 
Încerca să se sfâșie./ / ..../ Lasă-mi, toamnă, ziua, nu 
mai/ Plânge-n soare fum./ Înserează-mă pe mine,/ 
Mă-nserez oricum.” 

   (Ana Blandiana - Lasă-mi, toamnă...)

Prima filă de toamnă ne aduce vestea: Revista 
Apostrof, cu apariția din septembrie, a împlinit 

400 de numere. La mulți ani și multe alte numere! 
Editorialul lui Ion Vartic: Despre numărul 1 absolut 
recitește numărul 1 absolut, acela din iunie 1990, și 
a constatat că revista are, chiar începând cu acest 
număr prim, o structură clară, coerentă, păstrată cu 
consecvență până astăzi. Rubricile- cu sigle inspirate 
și prelucrate de Mihai Barbu după faimoasele desene 
kafkiene- au rămas neatinse până astăzi, făcând ca 
revista să fie, grafic vorbind, lesne recognoscibilă. Cal-
endar-ul ne propune: Dana Dumitriu (80 de ani de la 
naștere) și Constantin Țoiu (100 de ani de la naștere). 
La pagina Puncte de reper, Ștefan Melancu scrie de-
spre Marta Petreu și personalitatea ei marcantă în 
ceea ce ține de nașterea și evoluția Apostrof-ului în: 
Unicitate și singularitate... La altă pagină, citim Poeme 
de Oana Goia, Alice-Valeria Micu și Ștefan Melancu. 
Cronica literară susținută de Iulian Boldea, în: Litera-
tura ca figuralitate, nuanțează interpretările Ioanei 
Bot din cartea: Icoane și privazuri. 7 studii despre 
figuralitatea literară. La Remember, Ioan-Aurel Pop 
așterne rânduri din: O lume care nu mai este. În Do-
sar, suntem martori cu Radu Cosașu la Supraviețuiri 
alături de Petru Dumitriu și ajungem, cu Ion Vartic, 
la: Epilogul ultimei farse. Alte pagini din Dosar, sunt 
dedicate de Emilia Faur, în: Avangardă și sincroni-
citate, publicației Contimporanul (1922-1932). Acest 
număr festiv și numerele obișnuite înscriu Apostrof-ul 
clujean între cele mai bune reviste lunare.

De la Iași, Convorbiri literare, nr.9, ne oferă un evan-
tai larg de tematici, de eseuri, studii și cronici literare, 
până la literatură originală. Cassian Maria Spiridon 
rostește sentențios: “La început de secol XXI, suntem 
supuși la o altă criză istorică, încă mai devastatoare 
pentru om și umanitatea sa. Răul în care suntem par-
te este unul al falimentului politic al burgheziei, care 
și-a epuizat rezerva de idei constructive, și-a pierdut 
capacitatea și voința să se confrunte cu dificultățile, 
indiferentă la schimbările sociale, politice și culturale 
în Narcisismul, un mal du siècle contemporan (1). An-
cheta revistei: Eminescu azi are invitat pe Adrian Dinu 
Rachieru. Despărțirea de Eminescu, cerută de unele 
voci, pare (și este) imposibilă. O Românie neverte-
brata, gâlcevitoare, întârzie asimilarea lui Eminescu. 
Gheorghe Grigurcu semnează gânduri din: Amiază de 
ianuarie. Ioan Holban la rubrica Scriitori români de 
azi ne conduce în Catacombele lumii medievale din 
cărțile lui Andrei Breabăn. “V-am spus că sunt un om 
periculos...” este strigătul lui Adrian Păunescu- 80. 
Combustia tragică a poeziei, în medalionul lui Cristian 
Livescu. Un articol substanțial publică Vasile Spiridon: 
Eugen Barbu (1924-1993). Viață de câine. O fi așa 
sau altfel?! Antonio Patraș citește Biblioteci deschise. 
Călinescu și eroi de roman; mai mult, pe urma altor 
exegeți, vede în Bietul Ioanide o parafrază la emines-
cianul Sărmanul Dionis. Istorie la două mâini este tit-
lul articolului, scris la o singură mână, de Constantin 
Coroiu la suita Convorbirilor lui Ilie Rad cu Ion Brad. 
Panoramic editorial și comPRESA REVISTELOR încheie 
această mereu remarcabilă revistă. 

Nicolae Breban, În loc de editorial mărturisește în 
Contemporanul: Credința în Dumnezeu: “Nu mi-e frică 
de ce se va întâmpla după moarte cu trupul meu, mi-e 

mai mult teamă că am trecut prin viață fără să o înțeleg 
cu adevărat, până în profunzimile ei...” Ioan-Aurel Pop 
scrie un documentar minuțios: Reforma protestantă 
și românii transilvăneni. La Cărți, Iulian Boldea sc-
rie: Ana Blandiana. Între imaginație și amintire, iar 
la Lecturi, Marian Victor Buciu creionează pe Matei 
Călinescu în chip poetic. Mirela Roznoveanu, la Po-
lemice, se îndoiește că Mircea Cărtărescu reprezintă 
etosul românesc regăsit în proza lui Slavici, Rebreanu, 
Camil Petrescu, Marin Preda, Petru Dumitriu, Nicolae 
Breban, Ion Bănulescu, basmele populare și litera-
tura folclorului românesc, în drasticul articol: Despre 
romanul care nu există. Proza lui Mircea Cărtărescu. 
La Teatru, Dana Pocea face bilanțul: Treizeci de ani de 
festival de teatru la Sibiu. Un număr sobru și echili-
brat. 

In Luceafărul de dimineață, Horia Gârbea, prezent 
la Festivalul Literatura tinerilor și membru al Juriu-
lui, remarcă Literatura tinerilor și că apar tineri 
interesanți. Trăind Viața la țară, Alex Ștefănescu ne 
trimite scrisori cu: Pasteluri, de Ștefan O.Iosif și : Sate 
și mânăstiri din România, de Nicolae Iorga. În eseul: 
Arhaitate și magism în proza voiculesciană, Nicolae 
Oprea nu are îndoială că prozele cele mai valoroase 
ale lui V.Voiculescu sunt acelea impregnate de gândi-
rea magică, publicate în postum. Tema curajului, ca 
trăsătură individuală și ca trăsătură colectivă, apare, 
într-o formă sau alta, în tot ce scrie Soljenițîn, ne 
asigură Cecilia Maticiuc, în: Soljenițîn. Curajul de a 
strigă. Din Poeme-le lui Felix Sima, vâlceanul nostru, 
citez versuri vag elegiace, de factură meditativă, într-
un stil voit arhaic: “Mergeam pe Oltu-apropiat/ Cu 
luntrea grea de pești- bărbat- / Bărbat eram, culegem 
pești/ Din viața-n care sunt și ești/.../ Păzeam și casa și 
moșia/ Păzeam porumbul și vecia/ Trifoiul îl tăiam cu 
coasa/ Acasă era plină masa// Fiți sănătoși! Eu v-am 
iubit!/ Poemele nu au... Sfârșit.”

Toamna urcă la Orizont, de unde răsare pe întâia 
pagină chipul lui Pascal Bruckner și enunțul acestuia: 
Europa a iubit prea mult basmele. Cornel Ungureanu, 
la centenarul Urmuz, îl aduce în prezent prin trei ip-
ostaze: 1) Urmuz în “Geografia literară a României.” 
2) Alexandru Vakulovski- Urmuz...Cei dintâi trăzniți. 3) 
Anagaia. În căutarea lui Urmuz. Un dialog vioi poartă 
Cristian Pătrășconiu cu Rodica Zafiu despre limba 
noastră cea de toate zilele. La o anchetă năstrușnică 
îi provoacă același Cristian Pătrășconiu pe Gabriela 
Gheorghișor, Andra Mateucă, Monica Pillat, Alina Gh-
erasim, Ioana Pârvulescu, Lucian P.Petrescu și Varu-
jan Vosganian. Andrei Pleșu în concurență cu propriile 
ipostaze este și ipostaza lui Dan C.Mihăilescu. Vasile 
Popovici crede în: Pascal Bruckner, vizionarul, iar 
acesta ține un Discurs de mulțumire. Glosează, porn-
ind de la romanul lui Erich Maria Remarque: Pe frontul 
de vest nimic nou, Adina Baya și Cristina Chevereșan. 
Tur de orizont și Cronica măruntă sunt, ca de obicei, 
excelente.

Ramuri-le craiovene ne întâmpină cu portretul 
din linii și tușe, în viziunea lui Silvan Ionescu, al lui 
Brâncuși :” Să nege, dreaptă, linia ce frângi:/ Ochi în 
virgin triunghi tăiat spre lume?” Întocmai ca în vechile 
mituri ale creației, în care lumea ia naștere din cu-
vânt, în sculptura lui Brâncuși, din piatră, ia naștere o 
altă lume din imagini mitice, simbolice sau alegorice. 
Editorialul lui Gabriel Coșoveanu revine la “Progre-
sismul” reîncălzit  și recurge la ziceri din Alexandru 
Călinescu, Eugen Negrici și Al.Pleșu, pentru a scoate 

masca și a da în vileag pe ipochimenii acestui progre-
sism. La semnal(e), Nicolae Prelipceanu descifrează 
Medievalități în lumea de azi. Cu idei&istorii, Mircea 
Ghițulescu rezumă cartea lui Julien Monange: Româ-
nia. Un avant-guerre, în analiza: România romanțată 
de un stat-majorist. La cronica literară, Gabriela 
Gheorghișor efectuează: Exerciții de admirație la 
volumul: Dana Dumitriu. Portretul unei doamne, de 
Liana Cozea. Oricum, Gabriela Gheorghișor, deși nu 
face confesiuni într-o cronică literară, aici se declară 
o admiratoare a autoarei Prințului Ghica. Sunt pagi-
ni de proză și poezie pentru amatorii de literatură 
adevărată în Ramuri-le craiovene.

Am primit simultan nr.8 și 9 ale revistei Scrisul 
Românesc și le vom prezenta la fel. Editorialele sem-
nate de neobositul Florea Firan sunt dedicate lui Ilie 
Constantin: poet, prozator, critic literar și traducător. 
Ilie Constantin este unul dintre reprezentanții de 
seamă ai generației ‘60, deși unii critici îl omit une-
ori la o enumerare rapidă. Alexandru Papilian este 
celălalt medalion; prozator din generația anilor ‘70, 
autorul unor romane “a căror tematică evadează din 
sfera politică a prozei românești și se orientează spre 
problematica vieții cotidiene relatată cu ironie, umor 
și sarcasm.” Constantin Cubleșan, în cele două arti-
cole, se (și ne)interesează de anii primei internări a 
lui Eminescu. Ion Lascu trece dezinvolt de la: Mode 
poetice și perpetuarea tradiției la Notorietatea lui 
Macedonski. De Viața lui Dostoievski este preocupat 
Mihai Ene, după citirea excepționalei biografii: Dos-
toievski a lui Henry Troyat. Ancheta Scrisul-ului Româ-
nesc: Omul sau Opera?, cu dedicație sau nu, vom afla, 
probabil, în numărul următor, coordonată de Car-
men Firan, se desfășoară cu participarea următorilor 
oameni de litere: Paul Cernat, Ioana Ieromin, Adina 
Dinițoiu, Alexandru Uiuiu și Demeter Demény. La Po-
eme, o întâlnim și pe vâlceanca Marinela Belu-Capșa: 
“Știi să croiești doruri/ De dimineață până seara/ Și-n 
miez de noapte.” Numerele merită a fi citite în totali-
tatea paginilor.

În România literară, nr.37, 8 septembrie, Mihai 
Zamfir îndeamnă să ne întoarcem la cărți și analizează 
avatarurile imnului Tricolorul. Vasile Spiridon alege un 
titlu inspirat: țar, țară, țarigrad, în pagina de istorie 
literară dedicată lui Dimitrie Cantemir, altoi rar moldo-
venesc pe trunchi turcesc și răsădit apoi în țarină 
rusească, primul mare român exilat. Pe de altă parte, 
Nicolae Prelipceanu scrie: fiu de beizadea. Horia Gâr-
bea citește în grilă proprie opera lui I.L.Caragiale în es-
eul: Caragiale, personajele și noaptea. Marta Petreu 
este prezentă cu un fragment din studiul: Doctoratul 
lui Blaga. Cristian Pătrășconiu realizează un dialog cu 
Norcena Hertz, autoarea unei cărți, “menită să devină 
clasică”- Secolul singurătății. Despre cuvinte: viața și 
destinul lor scrie Liviu Franga în volumul: Simfonia 
cetății. Note despre modelul peren și actualitatea 
Antichității, în recenzia Rodicăi Frențiu. Editoralul 
lui Nicolae Manolescu : Timpul rebuturilor are în vi-
zor pe veleitarii gloriei literare și... “partea proastă 
cu numărul crescător de rebuturi este că nu există 
nici tratament, nici vaccin. Noua generație de critici 
nu face decât să amâne sine die leacul, câtă vreme 
amestecă valorile estetice și refuză ierarhiile elitiste.”

De vineri, 13 octombrie, literatura mondială este 
în doliu. Nu mai este printre noi poeta americană 
Louise Glück, laureată a Premiului Nobel pentru 
Literatură-2020, cea de-a 16-a femeie căreia i s-a 
acordat acest premiu. Poezia ei, plină de candoare, 
explorează temele familiei și ale copilăriei cu o voce 
inconfundabilă și cu o frumusețe austeră, a argumen-
tat Academia Suedeză.

		

	

	



Al	Florin	ȚENE

Necesitatea unei noi formulări în critica literară de la noi, implică afirmarea 
dreptului la existență a unor noi orientări originale, excluzând ideologia 

politică folosită de așa ziși corifei ai critici literaturii române care au contribuit 
la promovarea realismului socialist. E necesar ca noua critică să se axeze în mod 
esențial pe deplasarea de la ideea literară, care uneori promova o ideologie politică, 
la textul literar. În acest context această glisare de la un pol la altul, presupune nu-
meroase precizări de ordin intențional și mai ales teoretic, și exprimate cu toată 
claritatea, nu așa cum s-a folosit în perioada optzecistă în care se spunea că ideea 
era absconsă, lăsând cititorul să ghicească ce a dorit să spună poetul sau scriitorul. 
În starea actuală, critica românească încă bâjbâie între a fi un partener dialectic 
real al dialogului critic internațional, folosind reminiscențele întrebuințate în critica 
de direcție a realismului socialist. E necesar să fie ridicată critica românească de la 
particularul realismului socialist cu reminiscențele rămase în „Istoriile” publicate 
până acum, de la o conjunctură românească specifică „firului roșu” impus de sovi-
etici, adică de ruși, la o teorie și metodologie critică universal-generală-care să fie 
baza obiectivă a realități prezentului, incluzând și literatura română din diasporă.

În contextul acesta, nu doresc să apăr „Istoriile”, de care făceam vorbire, dar 
acestea narau operele pe care le aveau la îndemână. Toate fiind scrise în perioada 
regimului criminal-comunist, fiind scrise de scriitori care erau propagandiștii acelui 
regim de tristă amintire, și a căror opere propăvăduiau realismul socialist, chiar 
dacă unele din ele încercau cu disperare, să-l ocolească, dar ideologia marxist-
leninistă se țineau de ele ca un scai. Autorii acelor tomuri, numite pompos „Istorii 
“, chiar scrise după 1990, au omis să includă în paginile lor democratica literatură 
română din diaspora. Fapt ce mă face să spun că acei critici erau și sunt și ei 
impregnați, fără voia lor, cu „virusul” ideologiei realismului socialist, și al doctrinei 
marxist-leniniste. Fapt ce se perpetuează în generațiile viitoare. 

Acest fenomen este o adevărată molimă ideologică strecurată în „trupul” 
democrației. Ridicarea de la particular la general, de la o conjunctură românească 
specifică specifică la o teorie și metodologie critică generală- întreaga demonstrație 
pe care o fac încearcă s-o dovedească-are ca punct de plecare baza obiectivă a aces-

tor realități din cadrul istoriei literaturii noastre de astăzi. Fără a nega contribuțiile 
efective, valoroase, ale criticii românești de tip „tradițional”, cărora le aduc un oma-
giu, critica ideilor literare înțelege să reacționeze împotriva tendințelor ideologice 
și empirice, „naive”, a l etat sauvage, din perioada regimului de tristă amintire 
sau acum în perioada când bâjbâim să înțelegem ce este adevărata democrație. 
Fiindcă critica actuală, încă, nu este orientată, este lipsită de principi, de metode 
sistematice, de idei simple și limpezi. Situația este complicată, cu cât criticul literar 
din zilele noastre este confruntat cu o enormă cantitate de noi informații literare, 
sub forma unei adevărate mase și avalanșe de teze, metode, modele de analiză.

În condițiile de astăzi când țara noastră merge pe un drum democratic, părăsind 
cu greu mentalitatea comunistă, încerc să ofer un program și un sistem critic, prac-
tic un discurs al unei noi metode critice, părăsind, fără regret, ideologia realismului 
socialist. E necesar ca, în cazul nostru, critica de la noi să devină un partener al 
dialogului, prin reformulări și introducerea unor necesități spirituale românești ac-
tuale împletite cu noile orientări ale critici de pe mapamond, să poată întrevedea 
și formula numeroase ipoteze, probleme și soluții personale originale măcar în 
intenție. În acest contest nu trebuie să neglijăm constantele literare sub diferite 
forme, cum sunt motivele, imaginile ancestrale, simbolurile, elementele simbolis-
tice, mitologiile arhaice de-a lungul evoluției literaturii s-a observat un fenomen că 
aceasta evoluează de la constante spre inconstante, de la invarianță spre varietate, 
de la stereotipie la monotipie. (…) Istoria și critica literară din România trebuie să 
re-evalueze scriitorii români din Diaspora și să-i introducă în circuitul istoric literar 
contemporan românesc. În Spania am simțit alături de poeții româno-spanioli, că 
am ajuns pe pământul liric românesc al peninsulei iberice „sfințit cu sânge valah”. 
Literatura română se cuvine să iasă din izolarea granițelor statale și să se îndrepte 
spre patria extinsă a românilor din Diaspora. Eu știu deja că acolo unde se scrie și 
se vorbește românește literar este patria mea”. Mie nu-mi rămâne sarcina decât 
să concluzionez: e nevoie de o nouă Istorie a Literaturii Române fără ideologie 
politică care să cuprindă toți scriitori români de pe toate meridianele lumii, din 
toate timpurile, iar scriitorii care au scris în spiritual realismului socialist să fie 
trecuți la capitolul „scriitori minori”. Operele lor fiind un pericol pentru educația 
generaților viitoare.

ESTE	NEVOIE	ÎN	PREZENT	DE	O	NOUĂ	CRITICĂ	ÎN	LITERATURA	
ROMÂNĂ…

FIE CA BUNUL DUMNEZEU SĂ VĂ BINECUVÂNTEZE,  
STIMAȚI OAMENI DE CULTURĂ DIN  

RÂMNICUL VÂLCEA, 
STIMAȚI SCRIITORI VÂLCENI, 

STIMATĂ CONDUCERE A  FORUMULUI  CULTURAL  
VÂLCEAN ȘI A SOCIETĂȚII CULTURALE ANTON PANN

*
Această scrisoare se trimite la adresele de email : 

ioanbarbu@curierul.ro, ioanbarbucorbu@gmail.com, 
dorumotoc@yahoo.fr,dadipopescu@gmail.com,
lilian.zamfiroiu@gmail.com,cichirdan@yahoo.  

com,n_state_burlusi@yahoo .com,
mihaicalugaritoiu@yahoo.com,
vâlcea@arhivelenationale.ro,

radulescumihaela95@yahoo.com, info@antonpann.ro,  
mariadianapoppress@gmail.com,artemisrevista@yahoo.com

*
Pentru că anii trec fără să-i putem opri și  noi ajun-

gem tot mai bătrâni,  vin  din nou la dumneavoastră,  
Stimați domni din Conducerea Forumului cultural vâl-
cean și a  Societății culturale Anton Pann, așa cum am 
mai venit și în anii trecuți rugându-vă să îl  susțineți 
și să-l propuneți la Premiul Nobel pe  vâlceanul 
dumneavoastră,  scriitorul Ștefan Dumitrescu. 

Dacă dumneavoastră i-ați cunoaște o mare parte 
din opera lui literară, scrisă în mai toate genurile liter-
are,  v-ați convinge că dânsul este scriitorul român cu 
cea mai valoroasă operă și care ar merita să fie propus 
de Conducerea Uniunii Scriitorilor,  de dumneavoastră 
Societățile culturale vâlcene, de ICR la Premiul Nobel. 
Și nu Mircea Cărtărescu, propus de sorosiști, scriitor 

FUNDAȚIA	CULTURALĂ	AJUTORUL	ROMÂNESC
prins că a plagiat, scriitor care îi cere poporului român 
să aibă demnitatea de a recunoaște că este autorul 
holocaustului evreiesc făcut în timpul celui de al Doi-
lea război mondial. Scriitorul umflat cu pompa, care 
a cerut scoaterea  Limbii și a Literaturii române de la 
bacalaureat!

Deși v-am rugat în anii trecuți pe dumneavoastră, 
Conducerea Forumului Cultural  și Conducerea 
Societății Anton Pann, pe mai multe personalități cul-
turale, printre care domnii Ioan Barbu, Doru Moțoc, 
Ion Soare (domnul Ioan Soare chiar ne-a asigurat 
că Societatea Anton Pann îl va propune la Premiul 
Nobel), pe doamna profesoară Mihaela Rădulescu, 
pe domnul Silviu Popescu, pe domnul Alexandru 
Cetățeanu, pe domnul ambasador Lilian Zamfioiu să 
îl propuneți pe dl Ștefan Dumitrescu la Premiul Nobel, 
pentru că este  de-al dumneavoastră, plecat dintre 
dumneavoastră, nu ați făcut-o. Și nu ați făcut-o din 
cauza păcătoasei invidii românești, sau a axiofagiei, a 
egoplasmului, a inteligenței negative, diagnostic pus 
de domnul Ștefan Dumitrescu, psihologiei poporului 
român, în cărțile sale „Pedagogia și Psihologia popor-
ului român”, „Explicarea  tragediei poporului român în 
istorie” și „Filozofia destinului românesc”. Cărți publi-
cate, pe care ați refuzat din cauza aceleiași bolnave și 
blestemate invidi să le comentați în presa vâlceană.  
V-ați făcut că nu știți de ele. Ce trist, și ce rușine, dom-
nilor. Nici Romanul  „Delirul, vol II”, unul din marile ro-
mane ale literaturii române, așa cum spune excelența 
sa domnul Ambasador Constantin Lupeanu,  nu a fost 
comentat de dumneavoastră.

Fiind profesor universitar și Președintele Fundației 

Ajutorul românesc, înființată încă de la începutul an-
ului 1990, eu și colegii mei am căutat toată viața să 
descoperim talente în toate domeniile, să le ajutăm 
să se dezvolte pentru ca mai târziu prin descoperirile 
lor să ajute cultura și educația românească, aceasta 
fiind marea șansă a acestui popor. Din păcate am 
scăpat de comunism și am dat acum de niște ticăloși 
și mai mari, care urăsc cultura chiar mai mult decât au 
făcut-o comuniștii…

Pe poetul și pe scriitorul Ștefan Dumitrescu l-am 
descoperit încă din tinerețe ca fiind un mare talent. 
De când doamna Ana Blandiana l-a prezentat în nr 
12 al revistei Amfiteatru pe anul 1971, când   a scris 
despre tânărul poet Ștefan Dumitrescu ca despre 
un mare scriitor deschizător de drumuri, iar  Adrian 
Păunescu l-a invitat să-i deschidă cenaclul Flacăra, 
septembrie 1973, când a afirmat despre dânsul, 
„Ștefan Dumitrescu este o șansă a literaturii române. 
Ștefan Dumitrescu este o mare șansă a literaturii 
române”. De atunci am înțeles că ne aflăm în fața unui 
mare scriitor.

 Acum când se apropie și dânsul de 74-75 de ani 
este scriitorul român cu cea mai valoroasă operă, care 
dacă ar fi fost ajutat și propus de mulți ani la Premiul 
Nobel,  și dumneavoastră scriitorii vâlcenii ar fi trebuit 
să faceți primii lucrul acesta,  dânsul ar fi adus demult 
acest Premiu culturii și literaturii române.

 Și ce bine ar fi fost ! Trecut bine de 80 de ani Îl 
rog pe bunul Dumnezeu să nu mă ia la El până când 
nu apuc să văd premiul Nobel adus de domnul Ștefan 
Dumitrescu țării sale. 

(Continuare în pag. 14)
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BARBIEMANIA
Marinela	CAPȘA

Dacă vânzările celebrei păpuși Barbie au scăzut 
în ultimul timp, acestea și-au recăpătat avân-

tul odată cu apariția, pe marile ecrane, a filmului pen-
tru adulți “Barbie”. Și astfel, Barbiemania s-a instalat 
din nou, cu toată forța, în lumea vânzărilor.

Creată ca o jucărie, ea s-a impus, ușor- ușor, ca o  
adevărată pictogramă stilistică, fiind o oglindă a socie-
tății, capabilă să cucerească lumea întreagă. A fost și 
este imitată, idolatrizată, criticată, studiată și a devenit  
obiect prețios pentru colecționari, ca nicio altă jucărie!

În anul 1956, Ruth Handler, soția cofondatoru-

lui companiei multinaționale americane Mat-
tel, societate specializată în confecționarea de 
jucării și de jocuri pentru copii, a avut o intuiție 
genială. In timpul unei vacanțe în Elveția, la 
Lucerna, fiica lor Barbara (deci Barbie) a văzut 
în vitrina unui magazin o păpușă manechin, 
numită Lilli, un personaj după o bandă desenată 
germană din ziarul “Bild-Zeitung”, păpușă cu 
trăsăturile actriței Brigitte Bardot, destinată 
publicului adult. Iubire la prima vedere!

Fetița fiind fascinată de frumusețea păpușii, 
părinții au cumpărat-o, iar mama ei a avut 
ideea genială de a relua conceptul și a-l transforma 
intr-o jucărie pentru copii.

Familia Handler a cumpărat drepturile de produc-
ție și, la 9 Martie 1959, a prezentat păpușa Barbie la Sa-

lonul de jucării din New York. Așa s-a născut  cea  
mai cunoscută și iubită păpușă din întreaga 
lume. În Statele Unite succesul a fost ime-
diat, în câteva luni fiind vândute 351000 de 
păpuși, cu 3 dolari una. De atunci, prețul s-a 
schimbat, în funcție de model și de materia- 
lul folosit la confecționarea păpușii. La o lici- 
tație din 2006, o păpușă Barbie a fost vân- 
dută cu 9000 de lire. În prezent, succesul este  
planetar, devenind fenomenul Barbie, pă- 
pușa fiind dorită de toți copiii și colecționată de 
mulți  pasionați de ea. Se spune că ar fi pes-

te 100000 de colecționari în lume. Au fost vândute 
peste un miliard de păpuși în 140 de țări. De-a lungul 
anilor au fost organizate expoziții, muzee, conferințe 
cu ea și despre ea. (Continuare în pag. 14)

MARIAN	ILIE

Recomandarea mea, fiu all Gulencii
E să citiți revista Cațavencii
Că astia-s rău de buni la flecăreală
Și au, în tot ce scriu, o socoteală...
În numărul acesta, bunăoară
Se leagă și de lumea literară
Reglând un cont mai vechi, bine-nțeles, cu
Don prezidentul Nae Manolescu
Și cu celebrul vice Vosganian
Că le-ar fi rămas dinții in ciolan...
Mai bagă ei și strâmbe, Cațavencii
Că le e greu să tragă fermoar flencii

AM	PRIMIT	„CAFENEAUA	LITERARĂ”
 (27 iunie 2023)

Aș fi pictat-o-n vorbe mai alese
Dac-aș fi apărut și eu în ea
- Nepublicat, mă uit discret la mese
Să am ce povesti din Cafenea
 
Îl vad scrutând c-un aer cumva țuț
Coperta României literare
Pe dragul meu confrate Ion Simuț
Dup-o minuțioasă lecturare
 
A  paginilor fostei noastre glorii
Între reviste - azi cam demotată
Îmbătranită, fără scriitorii
Care-i dădeau lucire altădată
 
La altă masă, într-un hanorac, e
O doamnă răspândind în jur cultură
Cu un parfum select - Magda Ursache
Cea mai barbată din literatură
 
Îl  striga peste mese lui Simuț
Ce își sorbea cafeaua ca pe  vin
Ioane dragă, zău, ești prea drăguț
Când spui că școala noastră e-n declin
 
Măi, școala a ajuns deja-n rahat
Nu ai ce face, tre’ să recunoști
Că țara însăși, scoasă la mezat
S-a-mpotmolit, cu-așa miniștri proști...
 
De la o altă masă  Ana Dobre
Îi face semn, ducând dreapta la sân 
Și-i strigă,-n ciuda mimicii ei sobre:
Are dreptate Petru cel Bătrân
 
În “Moartea formei” - carte colosală:
Cu muzica ideilor în zapisuri
Se apără ființa națională
De ale conștiintei compromisuri.
 
La un moment trsar poeticește
Văzându-l chiar pe Diaconu Virgil
Cum cu-o cafea pe tavă se oprește
Ia ceașca de pe tavă și subtil
 
I-o încadrează tacticos pe masă
Ialomițeanului Șerban Codrin
Care făcu o cronică frumoasă
La cartea lui “Sufletul peregrin”…
 
Mai sunt și alti confrați ce onorează
Terasa cafenelei lui Virgil
Sorb din cafea să aibă mintea trează
Ca scrisul să le fie mai subtil...
 
Eu stau și-astept la următorul rând
Să ma servească, frate, și pe mine
C-am un eseu nu prea subtil în gând
- Nu prea subtil, dar scris cum se cuvine!

LEAC	CONTRA	TĂCERII

(Se dedica confratelui Dr.  Christian 
W. Schenk, dupa demisia acestuia din  
Uniunea Scriitorilor din Romania, ca 
urmare a lipsei de reactie din  partea 

membrilor Uniunii la reprosurile aduse 
de domnia sa  conducerii USR) 

Adic-oricum ai lua-o
Nici cu Mao nici cu Tzao 
De te pui cu ăl mai tare
Ar ieși cu supărare
Cel mai slab n-are ce face
Dacă-n jur mulțimea tace... 
Dar nu tre’ să ieși din schemă
Ca să scapi de anatemă
Bine-i să rămai acolo
În postură de Apollo
Zeu luminii de departe
Și al fascinantei arte
Să încerci să farmeci țarcul
Și cu lira și cu arcul
Să le cânți celor ce tac
Iar pe cei ce nu te plac
Să-i ochești, cum știi matale
Cu săgeți arhetipale
Dacă vei ținti perfect
Tirul va avea efect
Cei de lira ta vrăjiți
Vor rămâne ca trăzniți
Vor aplauda arcașul
Gândind că s-a găsit nașul
Sau, mă rog, că cineva
Va cinsti cristelnița
Cu un adorabil nume
Unu-ales de multă lume
Aducător de noroc
Transformând tirul în joc...

29 iunie 2023

(„Vă trimit mai jos filmul evenimentului  
literar din 24 iunie 2023 desfășurat 

la London Club unde a avut loc 
lansarea de către Editura Betta 

a volumelor: Plecari spre Altundeva - 
autor Gabriela Stanciu Păsărin 
și  Mărturisiri și fulgurații la foc 
de tabără - autor Marian Ilie” 

Gabriela Stanciu Păsărin) 

LANSARE	DE	CARTE
	LA	LONDON	CLUB

E cam lung filmul, dar bogat
Și merită vizionat
Că ilustrează o lansare
Vă spun, deloc  plictisitoare
Cu vorbitori și vorbitoare
De ascultat

Cum veți vedea, au fost lansate
Două volume editate
Recent la Editura Betta
Care-a descoperit rețeta
Lansărilor precum racheta
De cărți semnate
De autori dintre confrați
Din care unii-s consacrați
Iar altii-acum din urmă vin
Ilie, azi, și Păsărin
Vă zic să zăboviți puțin
Să vizionați
Proza lui Gabi fu de-ndată
Acum o lună-n târg lansată
Cat despre cartea lui Ilie
E o spumoasă mărtirie
Despre urcușu-n poezie
Fără răsplată 
Că-n mediul nostru literar
Succesul vine foarte rar 
- S-ajungă sus, in cetățuie
Cel ce se-ncumetă să suie
Nu pe spini calcă, ci pe cuie
Din metal rar
Rabdariul e acel metal
Dintr-un tabel paranormal
Și, ca s-o spunem pe domoale
Startul depinde, chiar din vale
De empatii, dar și parale
De risipit pe căi banale
S-ajungi pe deal 
Zic eu că-i deal - dar e-un Olimp
Pe care mulți nu-l dau în schimb
La subterfugii oarecare
Și sper ca o să-mi dați crezare
La capăt de vizionare
Sper s-aveți timp...

REVISTA	„YESEURI”

Lume, lume, nu fi tristă! 
A mai ieșit o revistă
Iacăt-o venind în iureș 
Tocmai de la Târgu Mureș
Scoasă astăzi, ca prolog 
De Editura Hertzog;
Născută fără bufeuri 
Poartă numele YESEURI
Chestie care pe mine 
Ma intrigă-un pic, vezi bine
Că încă n-am înțeles
Ce-i cu E-urile Yes
Să fie vorba taman 
De YES-MENII lui Brucan?
Zău, n-aș crede, văzând pagini 
Garnisite cu imagini
Și-încă ce imagini, frate
În colecție donate
Urbei Râmnicu Sărat 
De-un râmnicean emigrat
În America, cândva 
Când țara agoniza
Cât despre cei publicați 
Mulți din ei sunt consacrați
Nu este și cazul meu, 
Dar sunt publicat și eu
C-un fragment dintr-un volum 
Ce sper să fie un boom
Să-mi aducă consacrare 
Și din Neica Oarecare
Să mă detașez de turmă 
Cum făcu, cu ani în urmă
Zisa Sexi Brăileanca - 
Don Quijote de Gulianca
Cum mi-a zis, cu tot firescu’ 
Criticul Nae Georgescu
În prefața la lucrare. 
S-aveți spor la lecturare...

03 07 23

REVISTA PRESEI
REVISTA	CAȚAVENCII,	DE	MÂINE	

20	IULIE!!!

Nu-i chiar așa cum în perdaf se spune
Că tinerii nu vor în Uniune
Oricare dintre noi, cu mintea trează
Știe că Uniunea selectează
Și totuși mie, în arșita verii
Nu-mi vine-n minte lista de criterii
Des pomenită, însă în surdină
- De unde, deci, să știm cine-i de vină?
Sunt liderii sau aspiranții sunt
Dacă întrebi... tăcere de mormânt!
In apărarea cui, frate să săr
Când e la mijloc bietul adevăr?!



Leontina	RUS

Mai întâi a fost obligaţia oricărui SRL/L30/1991 
de a avea contabil autorizat, de a întocmi 

formular după formular, taxă după taxă toate depuse 
la Administrația Financiară de pe lângă Primărie. 
Aveai sau nu angajaţi trebuia să ai contabil. Așa am 
procedat și eu făcându-mă contabil după șomajul ile-
gal - 1992, primul la femei acordat unui șef de atelier 
de proiectare asistată de calculator, atelier unic pe 
mapamond și existent la Întreprinderea de Echipa-
ment Hidraulic Râmnicu Vâlcea. 

Directorul nostru de la Intol Press, încă din 1994 
publica articole în care propunea ca Ministerul 
Finanțelor să facă toate calculele şi formele de rapor-
tare, firma-SRL trebuind doar să transmită un tabel 
împărțit în două: Cheltuieli și Venituri...

Așa, din inginer, prin cursul efectuat și plătit la 
Șomaj am ajuns contabil. Noroc că știam „calcula-
toare”, căci imediat am fost angajată la FAT Roma su-
cursala Căciulata cu specialitatea de...contabi! După 
cinci ani mi-au dat postul de contabil șef și am devenit 

TABLETA INGINERULUI PROGRAMATOR

PAŞI	SPRE	CRIZA	ROMÂNEASCĂ	CARE	
DUREAZĂ	DE	33	DE	ANI

(I)

Mircea	VASII

În data de 23 a acestui august torid din calen-
darul  anului 2023, la sediul Centrului de In-

formare Turistică al orașului-stațiune Călimănești, 
oraș cu adevărat etalon cultural al jumătății de 
nord a județului, un grup de oameni inimoși în ale 
promovării culturii pe aceste meleaguri, s-au întâl-
nit pentru a dezbate, a combate, a consuma una 
dintre întâmplările acestei luni, întrunirea cenaclului 
,,A. E. Baconski” din localitate, o întâlnire de suflet,  
nu ședință, cum bine spunea un membru al cena-
clului. 

În deschidere, domnul profesor Tiberiu Zamfir 
conducătorul cenaclului, cel care l-a reînviat după o 
scurtă perioadă mai puțin favorabilă, a prezentat celor 
prezenți câteva date despre Anatol E. Baconski, poet, 
eseist, jurnalist, care o perioadă a vieții sale a viețuit 
și a produs în acest oraș, unde a locuit cu părinții săi, 
tatăl, preotul Eftimie Baconski, slujind la Fedeleșoiu, 
apoi la Păușa, aceștia fiind refugiați din Basarabia.

Au fost prezentați invitații speciali ai evenimentu-
lui: d-na profesor Vlad Lucia și d-na inginer Bărbulescu 
Magdalena.

Vorbind apoi despre cenaclul  ,,A. E. Baconski”, 
profesorul Tiberiu Zamfir a evocat personalitatea 
marcantă a lui Alecu Sanda, un inimos îndrumător 
cultural, epigramist, poet, care a publicat inclusiv în 
revista vremii ,,Urzica” și în revista cenaclului Bacon-
ski, ,,Glasul Coziei”, îndrumând spre această specie 
literară, epigrama, pe mulți dintre colaboratorii din 
cenaclu. Revista ,,Glasul Coziei” a apărut între anii 
2002-2010, o revistă de mare succes, așteptată cu 
mult interes de cititorii fideli, însumând un total de 
50 numere. 

Cenaclul a fost suspendat din motive obiec-

CENACLUL	,,A.	E.	BACONSKI”	CĂLIMĂNEȘTI
tive timp de trei ani, revenind în forță în anul 2020, 
continuându-și activitatea cu multe realizări pe plan 
cultural.

Propune reînființarea revistei pe plan local, pentru 
a putea promova în continuare talente locale, inclusiv 
copii și tineret, cum s-a mai întâmplat și în trecutul nu 
prea îndepărtat ( ,,Copiii din Sălătrucel”). De aseme-
nea, în revistă au  publicat profesori precum Cârstea, 
Niță, etc., evocând în acest context și pe Adina 
Enăchescu, cu peste cincizeci  cărți de autor și peste 
șaptezeci în colaborare, excelând în genul  ,,Haiku”. 

    În continuare se dă cuvântul doamnei profesoare 
Vlad Lucia, care vorbește despre psihologia modestiei 
la omul de cultură în general, prezentând volumul 
personal ,,Comorile inimii”, carte cu interesante es-
euri despre tema abordată. S-au discutat probleme 
de proiectare educațională a copiilor, tinerilor, chiar și 
a adulților, aducându-se în actualitate rolul educator-
ului ca ,,grădinar pe teritoriul emoțiilor”, urmărindu-
se patru obiective principale: autonomia subiectului, 
socializarea, viața de grup, lucrul în echipă.

Luând cuvântul domnul profesor-comandor 
Gheorghe Gavrilă, cel care a făcut demersurile nec-
esare transformării unui liceu teoretic în liceu cu 
profil de marină în Constanța, a subliniat necesitatea 
schimbării mentalității profesorilor în ceea ce privește 
relația cu elevii, a nu se susține că se merge la clasă 
pentru a preda, ci pentru a învăța pe elevi.  Introdu-
cerea unui sistem de evaluare care să determine pe 
elev să intervină pozitiv în orice moment, atmosferă 
constructivă, notare de la 1 la 10 la fiecare oră și total-
izare la final, pentru stimularea acestora, pentru omo-
genizarea clasei în privința performanțelor, evitân-
du-se cele patru ipostaze ale elevului: obrăznicie, 
abținere totală, audiere doar, dar neintervenție din 
timiditate și, în final intervenția binevenită. Profesorul 

Aurelian Cârstea, fost director de liceu, a prezentat un 
caz concret în care s-a lucrat la psihologia elevilor: la 
deschiderea festivă a unui an școlar atmosfera deve-
nise apăsătoare, plictisitoare chiar, din cauza multor 
vorbitori, politicieni în general, dar o doamnă Melisa 
a vorbit doar un minut reușind să destindă toată at-
mosfera, copiii mergând la clase binedispuși. Punctul 
următor a fost prezentarea de lucrări, recitări, citiri 
din creații proprii. Doamna Lucica Vlad citește din 
,,Comorile inimii” un frumos eseu privind încadrarea 
individului în societate, încrederea în sine, credința 
în Dumnezeu…,,să primești și să dăruiești iubire”…
ceea ce profesorul Zamfir l-a denumit ca ,,o pledoarie 
pentru curățenie morală”. În continuare Nicuță Ioan 
Lungu recită o poezie dedicată marelui Eminescu, 
,,Scrisoare către Emin”, plină de sensibilitate și vibrație 
sufletească. Tiberiu Zamfir  dă citire unui articol ,,Al-
exandru Grama- detractor al lui Eminescu” semnat de 
către dr. Gheorghe Mămularu, fiu al Călimăneștiului, 
fost director de stațiune, în care se arată cum un indi-
vid cu studii inclusiv teologice a reușit să-l denigreze 
pe Eminescu, ridicându-se cu virulență împotriva lui, 
publicând mai multe articole despre marele nostru 
poet…denumindu-l, printre altele, ,,biet comediant, 
propagator al ideilor lui Shopenhauer”, devenind ast-
fel un profanator al memoriei poetului. Profesorul 
Gavrilă dă citire unei producții proprii recente despre 
memoria lui Eminescu, evocând încă odată personali-
tatea de neegalat a Luceafărului poeziei românești… 
Spre final, Tiberiu Zamfir, conducătorul cenaclului 
dă citire unei povestiri cu iz voit arhaic, ,,Bănuțul de 
aur”, plină de învățăminte și pilde ale vieții. S-au citit 
epigrame de către  Gheorghe Gavrilă,  și apoi de către 
Tiberiu Zamfir, scrise mai demult în dialog cu Alecu 
Sanda, pline de savoare, de sarea și piperul specific. 
Întâlnirea s-a încheiat întro atmosferă sărbătorească, 
plină de cordialitate, cu promisiunea revenirii cât mai 
des la asemenea întrevederi constructive și ziditoare 
de suflet.

RIME	

Cum te strigă?
Prăjitură!

Cum te bate?
Ca la carte!

Peter	KIS

mai apoi director economic.  Așa, nepunând pe nimic 
productiv accent, decât pe contabilitate și cules de 
impozite, România s-a trezit cu un total de oameni şi 
de imobile, şi de dotări mai ceva decât toate între-
prinderile socialiste la un loc, oameni care dublează 
activități auxiliare, le triplează, care nu produc 
nimic...doar scrisori şi anunţuri, ameninţări de plată, 
neconcordanţe...Până în 2000, 2000 și ceva,  noi cei 
mai multi dintre firmele mici umblam orbecăind prin 
pieţele oraşului, sute şi zeci de salariaţi ne numărau 
drumurile şi hârtiile, datele când am depus formu-
larele...Zeci şi zeci de hârtii şi obligaţii în urma cărora 
numărul de şomeri a crescut mereu în timp ce per-
sonalul şi clădirile instituţiilor financiare şi admninis-
trative înfloreau, parcă erau desprinse din filmele sud-
americane. Iar patronii de la firmele mici treceau și 
mai trec în politică și în administraţie căci, altfel, riscă 
să nu mai aibă la bătrânețe o...pensie. Ce bine că am 
lucrat la patron oricare să fi fost el și soțul meu, mare 
director nu și-a dat salariu decât cît era salariul min-
im. La o firmă mică nu poţi plăti impozitul pentru un 
salariu decent şi atunci îl calculezi și faci angajarea la 

salariul minim pe economie. Așa este legea începând 
din 2003... Funcționarul de la stat care are salariu la 
faţadă, maxim, încasează de la stat mult și întoarce la 
același stat un impozit mai mare. Și statul se bucură, 
că a încasat un impozit mai mare dacă îl încasează. De 
fapt în acest caz statul ia din buzunarul din stânga și 
bagă în cel din dreapta. Constatăm că numărul aces-
tor salariați ai statului român este din ce în ce mai 
mare. Cred că această inversare de rol în societate, 
din productiv și neproductiv, din inginer în contabil, 
din muncitor în operator este extrem de neproductivă 
și este principala cauză a crizei declanșată puternic 
după anul 2000...

	GESTUL	PRECEDE	CARTEA
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Pe lângă aceşti călugări isihaşti, mai amintim 
de câţiva sihaştri din secolul al XIX-lea, care au 

avut un mare rol în viaţa monahismului ortodox, chiar 
dincolo de hotarele ţării noastre. Printre ei, amintim 
de Irinarh Roset (1771–1859), ucenicul schimonahu-
lui Iosif din preajma mănăstirii Văratec. După moartea 
părintelui său duhovnicesc, Irinarh s-a făcut sihas-
tru în pădurile din jurul schitului Nechit, aproape de 
mănăstirea Neamţ, unde a fost vreme de 12 ani mare 
practicant al Rugăciunii lui Iisus. Mai târziu întemeiază 
mănăstirea Horaiţa, apoi pleacă la Muntele Tabor, 
unde trăieşte 16 ani în desăvârşită sihăstrie, iar la anul 
1859 începe să zidească marea biserică ortodoxă de 
pe acel munte, care există şi acum, singura biserică 
ortodoxă. Era căutat şi acolo de multă lume, pentru 
rugăciunile sale care aduceau vindecări de boli grele. 
Toată viaţa a practicat Rugăciunea lui Iisus, dar se fe-
rea să afle cineva de aceasta. În privinţa aceasta, uce-
nicul său Nectarie istoriseşte că întrebându-l odată: 
„Cinstite Părinte, mi-a spus bătrânul Gherasim, sihas-
trul de la Dălhăuţi, că Sfinţia ta ai Rugăciunea minţii”, 
acela i-a răspuns: „Fiule, cu adevărat am avut-o puţină 
vreme, dar am lăsat-o. Căci pe când şedeam în pustia 
aceea 12 ani, mă rugam lui Dumnezeu şi Prea Curatei 
Sale Maici, ca să-mi dăruiască şi mie acest sfânt dar. 
Şezând eu la rugăciune într-o noapte, la miezul nopţii, 
de năprasnă s-a luminat chilia mea unde şedeam şi 
m-a împresurat împrejur o văpaie de foc, dar nu mă 
ardea; şi a început inima mea să spună tare: „Doamne 
Iisuse Hristoase, Fiul lui Dumnezeu, miluieşte-mă pe 
mine păcătosul”, iar eu m-am înspăimântat şi m-am 
temut ca nu cumva să fie o înşelăciune drăcească. A 
doua zi m-am dus la duhovnicul meu, părintele Iosif 
(e vorba de schimonahul Iosif, duhovnicul mănăstirii 
Văratec), care avea Rugăciunea minţii şi a făcut şi mi-
nuni, şi m-am mărturisit. Iar el mi-a dat canon ca să nu 
dorm culcat în pat, ci şezând în scaun şi numai un ceas 
în 24 de ceasuri. Întorcându-mă în  chilia mea, m-am 
ispitit ca să urmez după porunca duhovnicului meu, 
dar n-am putut. Atunci, văzând eu că nu pot, m-am 
lăsat de rugăciune”. Din această istorisire, se vede  
caracteristica deosebită a spiritualităţii ortodoxe româ- 
neşti care, pe de o parte, afirmă necesitatea unei aspre  
nevoinţe de pregătire prin curăţirea de patimi în ve-
derea Rugăciunii lui Iisus, pe de altă parte, recomandă 
o mare discreţie, pentru ca nu cumva lucrătorul aces-
tei rugăciuni să fie luat în stăpânire de slava deşartă 
care e o patimă ce întinează grav sufletul omului.

Alt mare sihastru român din secolul al XIX-lea a fost  
protopsaltul Nectarie. El a trăit viaţă pustnicească înce- 
pând din 1845, vreme de 16 ani, într-o colibă la Vigla, 
din apropierea locului unde s-a clădit schitul româ-
nesc Prodromul din Sfântul Munte Athos. Acolo a dus 
o viaţă de post, de priveghere şi de lucrare tainică a 
Rugăciunii lui Iisus. La anul 1862, după sfinţirea biseri-
cii schitului Prodromul, Cuviosul Nectarie s-a aşezat în 
schit, unde a murit în 1903. A fost, în vremea sa, cel 
mai vestit psalt din Sfântul Munte. Cu el s-a pustnicit 
şi a trăit apoi la Prodromul şi fratele său Atanasie.

Alt mare practicant al Rugăciunii lui Iisus a fost 
ieroschimonahul Iustin, care a plecat în anul 1810 din 
mănăstirea Neamţ la Sfântul Munte, cu ucenicii săi 
Patapie şi Grigorie. Acolo a cumpărat de la mănăstirea 
Marea Lavră locul numit „Vigla Ianicopolei” şi a zidit 
40 de chilii în jurul unei bisericuţe ce exista de mai 
înainte, adunând în ele pe călugării români ce se ne-
voiau prin peşteri şi prin alte mănăstiri. După 1820, 
Cuviosul Iustin s-a retras într-o peşteră, petrecând în 
post, priveghere şi în Rugăciunea lui Iisus vreme de 20 
de ani, până la sfârşitul vieţii sale, în 1845.

Modul de vieţuire călugărească în mici schituri, 
potrivite unei practicări a Rugăciunii lui Iisus într-
un cadru de linişte, era, până în secolul al XVIII-lea, 
extinsă şi în Transilvania, mai ales în sudul ei şi în 
părţile Bistriţei, la poalele Carpaţilor, de unde se făcea 
uşor comunicarea cu schiturile din sudul şi răsăritul 
Carpaţilor. Între Braşov şi Sibiu existau în secolul al 
XVIII-lea vreo 120 de astfel de mici schituri. Aceste 
schituri şi legăturile sihaştrilor din ele cu sihaştrii din 
schiturile sudului şi răsăritului Carpaţilor a fost cea 
mai mare piedică în calea lăţirii uniatismului în Trans-
ilvania după anul 1700. Documentele austriece nu 
încetau să se plângă de aceşti călugări care treceau 
graniţa de la sudul şi răsăritul Carpaţilor la nordul lor. 
De aceea, la ordinul Curţii imperiale din Viena, gen-
eralul Bucov dărâmă cu tunurile schiturile din sudul 
şi răsăritul Transilvaniei. Existenţa neîntreruptă a 
miilor de sihaştri şi a sutelor de schituleţe cu viaţă 
sihăstrească din codrii ţărilor române, deci şi din 
munţii Buzăului, explică de ce călugărul ucrainean 
Vasile vine la începutul secolului al XVIII-lea în acest 
ţinut şi se aşează în unul dintre schituri, ca apoi să 
întemeieze unul propriu, la care devine stareţ. El 
descoperă aici o viaţă monahală mult mai intensă 
decât în ţara sa, care, după ce trecuse teologic prin-
tr-o accentuată influenţă catolică, se afla acum sub 
influenţa protestantă, fapt care adusese şi o răcire 
a vieţii monahale. Chiar despre Paisie care vine în 
aceeaşi regiune, după Vasile de la Poiana Mărului, J. 
Hidarin spune: „Stareţul Paisie a fost înnoitorul vieţii 
monahale ruseşti şi îndrumătorul şi educatorul ei în 
lecturile ascetice... Căci, în acea vreme, Rusia nu avea 
asemenea scrieri”.

Vasile, după 20 de ani petrecuţi la Dălhăuţi, unde 
exista o puternică viaţă sihăstrească, în care el s-a pu-
tut introduce, cum am văzut din viaţa lui Irinarh Ro-
set, se aşează la anul 1733 tocmai în regiunea atât 
de bogată în mici schituri din munţii Buzăului, lângă 
schiturile Trăisteni şi Cârnu, întemeind schitul de la 
Poiana Mărului, la 40 km la apus de Râmnicul Sărat. 
Era, de altfel, o tradiţie mai veche ca monahi ruşi să 
vină în mănăstirile din Moldova, unde puteau găsi 
mulţumirea unei vieţi călugăreşti de mai mare adân-
cime duhovnicească.

Vasile de la Poiana Mărului a fost inspirat de prac-
tica sihăstrească sau isihastă a călugărilor din aceste 
schituri când a alcătuit acele „Cuvinte înainte” la Filo-
tei Sinaitul, Isichie Sinaitul, Grigorie Sinaitul şi Nil Sors-
chi. Probabil, el a scris aceste cuvinte în slavoneşte, 
dar având în obşte călugări români pentru care le 
scria, ele vor fi fost traduse imediat în româneşte, sau 
probabil că le-a scris el însuşi paralel în ambele limbi. 
Căci trăind zeci de ani între români, a putut învăţa 
româneşte destul de bine ca să le scrie în româneşte 
sau atât în slavoneşte cât şi în româneşte. Eventuali-
tatea aceasta pare a fi întemeiată şi pe faptul că limba 
românească a acestor traduceri e foarte greoaie.

Tot în această regiunea monahală, vine la anul 
1742 călugărul ucrainean Platan, viitorul Paisie; el se 
hotărâse să vină în Moldova sub influenţa mitropoli-
tul moldovean Antonie, refugiat în Rusia în timpul 
războiului ruso-turc (1735–1739), de la care află multe 
despre Moldova şi mănăstirile  sale. El a trecut prin 
Dălhăuţi, care se afla sub autoritatea duhovnicească 
a lui Vasile, compatriotul său.

Istoricul rus Cetfericov, care a scris viaţa lui Paisie, 
scrie despre starea monahismului românesc la sosirea 
lui Platon, viitorul Paisie: „Platon intră pe pământul 
Moldovei cu simţământul celei mai mari bucurii şi cu 
dragoste sinceră pentru el. El ştia că aici înfloreşte 
monahismul, că aici vin din Rusia mulţi asceţi, care 
caută un adăpost paşnic şi favorabil pentru viaţa 
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singuratică şi tăcută şi el dorea din tot sufletul să se 
lipească de sihaştrii de .ici, să vieţuiască împreună cu 
ei în singurătate şi astfel să-şi realizeze visul său sta-
tornic din copilărie şi tinereţe. În vremea aceea, Mol-
dova se prezenta ca unul dintre cele mai înfloritoare 
locuri ale lumii ortodoxe.

Despre Dălhăuţi, unde Platon se opri prima dată, 
Cetfericov spune: „Egumen al schitului era un ucenic 
al stareţului Vasile. Aici erau mulţi asceţi însemnaţi. 
Aşa era, bunăoară, părintele Rafail, care se îndelet-
nicea cu transcrierea cărţilor sfinte”. Cu mare proba-
bilitate se transcriau şi în româneşte, căci călugării 
români nu le-ar fi putut folosi altfel pentru viaţa lor 
duhovnicească.

Un alt nevoitor era monahul Dosoftei, care locuia 
departe de schit, şi schimonahul Timoftei care era is-
cusit în convorbiri duhovniceşti şi în tâlcuirea cărţilor 
sfinte, care trebuia să le tâlcuiască în româneşte, 
ca să înţeleagă călugării români. Aceşti doi monahi 
trăiau retraşi într-o vale adâncă. Ei au făcut asupra 
lui Paisie o profundă impresie. Aici descoperea Paisie 
vieţuirea isihastă. Trecând apoi la Trăisteni, aici Platon 
aude pentru prima dată despre pravila şi rugăciunile 
după rânduiala Sântului Munte Athos, săvârşite cu 
mare evlavie şi cu frica lui Dumnezeu. În schit, erau 
aproximativ 20 monahi, care duceau o viaţă de 
obşte, şi vreo 15 pustnici care trăiau prin apropierea 
schitului, procurându-şi hrana şi îmbrăcămintea 
cu mâinile lor. Aici, Platon a întâlnit mulţi sihaştri 
însemnaţi. Pe unul dintre ei, se aşezau păsările pe 
umăr şi-l însoţeau oriunde se ducea, până ce întră 
în biserică. Venind la Trăisteni vestitul sihastru Onu-
frie de la schitul Cârnu, Platon se duse cu el la Cârnu, 
care se afla pe valea Buzăului, sus în munţi. Părintele 
Paul Mihail spune, folosind autobiografia Cuviosu-
lui Paisie: „Acolo, într-o chilie sihăstrească, Platon a 
înţeles tainele adevăratului monahism şi ascetism, a 
înţeles şi a simţit mai profund efectul binefăcător al 
rugăciunii”. „Paisie cunoscu aici alţi sihaştri de mare 
putere duhovnicească. Cunoscu pe ieromonahul 
Alexe, care le citea din scrierile Sfinţilor Părinţi, tâl-
cuind sensul celor spuse. Cunoscu mai bine pe marele 
sihastru Onufrie, care vieţuise înainte multă vreme în 
pustie, apoi în Ungrovlahia prin munţii cei mari, iar 
acum trăia nu departe de numitul schit, într-o chilie 
singuratică”. L-a vizitat împreună cu alţi călugări la 
chilia sa. „Drumul spre ea, trecea prin păduri minun-
ate, iar chilia lui se afla pe sprinceana unui munte, de 
unde se deschidea o privelişte fermecătoare asupra 
văilor, munţilor şi vâlcelelor înconjurătoare, acoperite 
de păduri nestrăbătute... Bătrânul Onufrie îşi petre-
cea vremea în rugăciune, în citire, cântări de psalmi şi 
lucru de mână, făcând linguri, talere de lemn de tei cu 
mare iscusinţă. El era cu mare dar în a da sfaturi”. „Cu 
părintele Alexe vorbea mult despre patimile trupeşti 
şi sufleteşti şi despre lupta cu gândurile, cu dracii, de-
spre ispitele lor neînchipuite, despre meşteşugurile 
lor”. „Ascultând aceste cuvinte ale bătrânului Onufrie, 
Platon se aprindea din ce în ce mai mult de dragostea 
de viaţă pustnicească”. Iată unde şi-a făcut Paisie uce-
nicia în viaţa isihastă. Despre Paisie s-a scris foarte 
mult şi în ruseşte şi în româneşte, dar credem că o 
latură, asupra căreia ar trebui să se insiste mai mult, 
ar fi încadrarea lucrării duhovniceşti şi organizatorice 
a lui în ambianţa românească în care a trăit, arătându-
se, pe lângă ceea ce a lat el monahismului românesc, 
şi ceea ce a primit el, cu mult mai mult, de la acesta. 
Ceea ce ni se pare că a adus el în monahismul româ-
nesc, este preocuparea de Rugăciunea lui Iisus, o in-
troducere a acestei Rugăciuni în viaţa de obşte şi prin 
aceasta o înviorare a spiritualităţii isihaste în ea şi prin 
ea o înviorare a vieţii de obşte. Paisie a venit din Sfân-
tul Munte, cu o obşte română şi rusă, preocupată de 
această Rugăciune, şi la aceasta s-au adăugat şi unii 
călugări din Moldova. Dar încă Vasile de la Poiana 
Mărului afirma cu insistenţa ca Rugăciunea inimii nu 
e numai „pentru sihaştri, ci şi pentru  cei din viaţa de 
obşte.  (Va urma)



Ovidiu	Cristian	DINICĂ

(Urmare din articolul cu acelașI titlu din Cultura 
vâlceană nr 205/septembrie 2023)

- Ce vă leagă de Călin Popescu-Tăriceanu?
- Tăriceanu a fost, pentru mine, omul politic care a 

ajutat cel mai mult Vâlcea. Prima vizită într-o comună 
din zona de nord a județului a unui prim-ministru 
român a fost pe vremea lui, la Muereasca, în 2006. 
I-am organizat o primire cu pâine și sare, gest care 
l-a bucurat foarte mult, pentru că i-au plăcut copiii 
care îl întâmpinaseră în costume naționale. A ve-
nit la Muereasca să vadă concret cum arăta drumul 
spre Mănăstirea Frăsinei, despre care eu îi vorbisem 
în ședințele de Birou Central ale PNL. A fost ușor, de 
aceea, ca împreună cu primarul comunei, Ion Un-
gureanu și cu vlădica Gherasim Cristea, episcopul de 
Râmnic, să-l convingem pe premier să se aloce fon-
durile necesare continuării asfaltării drumului de la 
Primăria Muereasca până la mănăstire... Tuturor le-a 
plăcut că a vizitat acolo câteva gospodării și că a stat 
cu oamenii de vorbă. Mai târziu a mai venit de două 
ori în județul Vâlcea cu elicopterul. Așa au putut fi 
alocate fondurile necesare pentru terminarea spita-
lului nou din Horezu și a aripii noi a liceului Constan-
tin Brâncoveanu, de acolo. A fost primul spital con-
struit în România după Revoluție, așa că oamenii din 
zonă i-au păstrat, mult timp, o amintire vie. Pe lângă 
alte multe investiții sprijinite de Tăriceanu în județul 
Vâlcea, nu trebuie uitat faptul că, după întâlnirea 
intermediată de mine la Muzeul de Artă (imobil pe 
care tot el îl salvase, răscumpărându-l de la familia 
Simian) cu episcopul locului, Gherasim Cristea, cu Du-
mitru Bușe, președintele Consiliului Județean Vâlcea, 
și cu directorul general de la Oltchim, Constantin Roi-
bu, s-a decis continuarea lucrărilor la Seminarul teo-
logic, la Teatrul Anton Pann și s-a aprobat o strategie 
de ieșire a Oltchim-ului din situația de a fi preluat de 
un acționar minoritar (concernul concurent germano-
polonez PCC, condus de polonezul Wojciech Zarem-
ba). Tot el, la a treia sosire în oraș, a dezvelit bustul lui 
I. Gh. Duca din parcul Mircea cel Bătrân din oraș. Drept 
‟mulțumireˮ, actualul președinte al PNL Vâlcea a dat 
ordin să i se șteargă numele de pe placa memorială, 
când s-a refăcut, după numeroase insistențe, soclul 
cu placa aferentă. Nici Ion Câlea de la PSD nu ar fi fost 
în stare de o asemenea răutate gratuită!

- Ați avut o activitate politică încununată de  
succes. Ce reprezintă politica pentru dumneavoastră?

- Politica a fost, pentru mine, modalitatea prin 
care am putut face ceva pentru comunitatea în care 
m-am aflat. O parte din ideile mele s-au materializat 
în 37 de legi și 138 propuneri legislative. De obicei, 
eram câte doi semnatari pentru inițiativele legislative, 
pentru ca fiecare semnatar să sprijine conținutul pro-
punerilor legislative în fiecare din cele două camere 
ale parlamentului. Sunt și legi la care am fost 7-10 
parlamentari semnatari, ca să dăm greutate proi-
ectului. Oriunde mergeam în județ, găseam solicitări 
pentru a sprijini realizarea sau modernizarea unor 
obiective economice, infrastructură, școli, biserici. 
Prin OUG 7/2006, pe care am reușit să o promovez în 
guvern, împreună cu deputații Ion Ghișe și Victor Paul 
Dobre, am reușit să oferim satului românesc șansa să 
renască. Cel puțin la Vâlcea, peste 60 de comune cu 
primari de la toate partidele, au beneficiat de proi-
ecte pe baza acestui act normativ și și-au dezvoltat in-
frastructura. Fără falsă modestie, sunt parlamentarul 
care a ajutat cel mai mult, în timpul celor două man-
date avute, dezvoltarea județului Vâlcea. Nu numai 
prin sprijinirea acestor proiecte, direct, mergând la 
ministrul de resort și prezentându-i-le în detaliu, dar 
și prin invitarea miniștrilor să vină să vadă necesitățile 
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oamenilor. Noaptea, până târziu, 
aveam ample discuții cu secretarul de 
stat de la ministerul dezvoltării, Vic-
tor Paul Dobre, pentru a-i prezenta 
fiecare proiect în parte. Țin minte că îi sunam pe pri-
mari și la ora 2 noaptea, când aveam în față o formă 
finală a actelor guvernamentale ‟munciteˮ de noi, 
și le spuneam sumele alocate proiectelor lor, ce ur-
mau sa fie trecute pentru aprobare în următoarea 
ședință de guvern. Mulți edili mi-au spus, peste ani, 
că nu își mai închideau telefoanele noaptea, pentru 
că știau că dacă suna telefonul după miezul nopții, 
aveau șansa să afle o veste bună. Și mai interesantă 
mi s-a părut remarca unui primar din partea de sud-
vest a județului, care mi-a spus că, la vreo 4 zile după 
telefonul meu nocturn, l-a sunat și președintele, de 
atunci, al Consiliului Județean Vâlcea, Ion Câlea, să-i 
spună că îi dă o veste bună legată de proiectul său 
și i-a comunicat ce eforturi făcuse el ca să îi obțină 
finanțarea. Cum primarul respectiv aflase deja suma 
alocată cu câteva zile înainte, de la mine, i-a spus 
șefului lui de partid (primarul era membru PSD) că 
are un înger păzitor mai apropiat de el, tocmai la lib-
erali...  Pentru a rezolva cererile oamenilor, făceam 
adesea interpelări în parlament (au fost 504 în tim-
pul celor două mandate) și, profitând de faptul că 
ședințele Senatului erau transmise în direct la radio, 
îi criticam sever pe secretarii de stat care veneau să  
răspundă și nu propuneau o rezolvare concretă a pro- 
blemelor respective, citind texte evazive. De multe ori,  
împricinații mă rugau, după ce veneau la tribună și își  
citeau răspunsul oficial, să nu continui seria inter-
pelărilor pe acea temă, pentru că urma să aibă ei grijă  
să se rezolve chestiunea ‟în cel mai scurt timpˮ. Politi- 
ca mi-a oferit posibilitatea de a cunoaște oameni noi,  
valoroși, care aveau ceva de spus și mi-a dat șansa  
să îmi îmbogățesc cultura socio-politică, dar și siste-
mul relațional. Toate aceste lucruri m-au făcut, apoi, 
să-mi fie mult mai ușor să scriu cărți, sau să fac cer-
cetare științifică. În ultimii ani, m-am dedicat serios 
scrisului, universul meu actual fiind cel al cărților!

- Aveți o amintire deosebită din activitatea 
parlamentară?

- Am numeroase amintiri deosebite și pot scrie 
o carte despre acestea. Dar cred că este de interes 
o amintire legată de un eveniment care a avut im-
pact internațional.  Eram membru al unei comisii, 
care asigura prezența de două ori pe an la Uniunea 
Interparlamentară (UIP), for internațional cu peste 
600 de reprezentanți din toate parlamentele lumii, 
fiecare țară având dreptul la delegații formate din 
2-10 parlamentari. În anul 2011, am fost ales acolo, 
prin vot, vicepreședinte. Am avut șansa să apăr Româ-
nia, la UIP, de un atac petrecut în Mexic, cu privire la 
acuzația delegației maghiare că, în țara noastră, nu 
se respectau drepturile omului. Eu eram acolo sin-
gur, iar presa făcuse scandal, la plecare, că, vezi Do-
amne, românii plătesc fără rost, o deplasare așa de 
depărtată cu avionul. Acolo, însă, am găsit 10 delegați 
maghiari și staff mare parlamentar, care distribuiau 
celorlalți delegați, din lumea largă, sute de reviste în 
cele 6 limbi majore acceptate la UIP, în care criticau 
vehement situația minorității maghiare din România. 
Am avut șansa să fiu chairman-ul (conducătorul de 
ședință) unei secțiuni a acestei reuniuni, tocmai când 
s-a discutat conținutul atacului delegației maghiare. 
Am arătat că acuza maghiară era o minciună sfruntată, 
deoarece ungurii, prin UDMR, au fost în fiecare an la 
guvernarea țării. Am subliniat că aveau învățământ 
în limba maghiară, inclusiv la nivel universitar, pre-
cum și libertate religioasă și culturală cum nu se mai 
găsește în nici o altă țară europeană. Punctul meu 
de vedere a fost susținut și de delegația Italiei, care 
a adus și exemple în acest sens. Liderul delegației lor 

a arătat că fusese și în Ungaria și în România, iar din 
discuțiile purtate cu diverse persoane de naționalitate 
maghiară, concluzionase că maghiarii nu se simțeau 
discriminați în țara noastră, ba din contră. Resping-
erea prin vot a petiției ungare a fost o mare satisfacție 
pentru mine!

- Înțeleg că aveți propuneri în ceea ce privește o 
eventuală reformă administrativă.

- Da. Am câteva propuneri de schimbări în do-
meniul administrației publice. Cred că ar trebui 
desființate consiliile județene și să rămână doar 
prefectura ca structură de conducere în fiecare 
județ, ca în Franța, eliminându-se, astfel, tot felul de 
subordonări și paralelisme ciudate legate de existența 
Consiliului Județean, ca instituție!  Să apară mult 
așteptata reformă administrativă în care să nu mai ex-
iste comune sub 5000 de locuitori, iar foștii primari, 
de la micile comune desființate, să devină vicepri-
mari în noile structuri reunite. Trebuie luată în calcul 
și ideea ca să se creeze regiuni de interes economic, 
iar județele să își piardă treptat importanța. Banii vor 
veni direct pe regiunile de dezvoltare.

- Dar în domeniul pensiilor speciale?
- Va trebui făcută și o reformă a pensiilor în așa fel  

încât să dispară majoritatea pensiilor speciale și să rămâ- 
nă doar cele bazate pe contributivitate. Parlamentarul,  
dacă dorește pentru perioada mandatului să primeas-
că pensie și să i se considere vechime în muncă, poa-
te ușor să aleagă să își plătească direct la fondurile 
de pensii acea cotă de impozit aferentă veniturilor 
obținute. Iar acele pensii enorme din domeniul justiției 
să fie luate la purecat și să se găsească artificiile, prob-
abil hoțești, prin care unele sunt duble față de salariul 
avut. Și fără diferențieri legate de vârsta de pension-
are! Pensiile bugetarilor mai mari de o anumită limită 
stabilită, de exemplu salariul președintelui țării, să fie 
impozitate cu 90% pentru suma care depășește acea 
limită. De asemenea, trebuie stabilit faptul că nicio 
pensie sa nu poată fi mai mare decât salariul.

- Este politica un teritoriu de gâlceavă?
 - Acum, politica este bazată doar pe interese de 

moment și gâlceava apare din cauza faptului că mass-
media obține ușor declarații de la politicieni mărunți, 
nereprezentativi pentru partidele lor și care cad ușor 
în capcană. Răspunsurile acestora sunt prezentate, 
apoi, ca opinii ale partidelor respective și generează 
reacție la reacție. Ar fi  ideal ca în politică să se pro-
moveze dialogul constructiv.

- Faceți parte din colectivul care a realizat volumul  
al III-lea al Enciclopediei Județului Vâlcea. Care a fost con- 
tribuția dumneavoastră la elaborarea acestei lucrări?

- Am fost unul dintre cei care am pornit proiectul, 
gândit de regretatul Ion Soare, încă din anul 2008, 
în trei volume. S-a dorit o prezentare enciclopedică 
a județului. Sunt unul dintre coautorii volumului I 
(Județul Vâlcea) și ai volumului II (Orașele), apărute în 
2010 și 2012. Cel mai mult am lucrat la volumul al III-
lea (Așezările rurale), căruia i-am dedicat aproape 7 
ani de cercetare (2016-2023). Îmi aduc aminte că pri- 
ma comună pe care mi-a propus-o Ion Soare să o pre-
zint monografic a fost Dăești și, văzând ce a ieșit, m-a 
rugat să-l ajut și la altele, pentru că mulți dintre cei 
care, inițial, îi promiseseră sprijin, se retrăseseră din 
proiect, sau erau neserioși. La rugămintea prietenului  
meu, am finalizat sau am sprijinit realizarea a 16 rezu- 
mate monografice pentru comunele Budești, Boișoa-
ra, Cernișoara, Dăești, Diculești, Făurești, Ghioroiu, Li- 
vezi, Lăcusteni, Mateești, Muereasca, Păușești, Stro-
ești, Titești, Vlădești și Zătreni. Am lucrat câte 3-4 luni la  
fiecare rezumat monografic pentru a obține, din dosa-
rele cercetate la Arhivele naționale, informații despre 
istoria acelor locuri. În fiecare comună, m-am dus 
de cel puțin 3-4 ori și am stat de vorbă cu primarul, 
bibliotecarul, medicul, cu preoții și dascălii comunei, 
dar și cu alte persoane în vârstă, pentru a definitiva, 
cu informații vii, evenimentele petrecute în comună, 
fără ca să neglijez viața culturală, religioasă, sportivă 
de acolo. (Continuare în pag. 14)
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Există momente de aur în istoria culturii unui 
popor, când acel popor este răsplătit prin oa-

menii lui de seamă  pentru virtuțile lui.  Momentul 
acesta despre care vorbim în acest Articol este un 
asemenea moment când Dumnezeu și-a întors fața 
către noi, ne-a făcut dreptate și ne-a arătat iubirea 
Sa și nouă, Românilor. Acesta a fost sentimentul pe 
care l-am trăit,  că Dumnezeu ne privește, că se uită 
la noi cu dragoste, când am citi știrea despre Premiul 
dăruit  de poezia chineză, poeziei și culturii române, 
prin Excelența Sa, domnul  ambasador Constantin Lu-
peanu!!  Iată o știre minunată transmisă de agențiile 
de presă în care este vorba  chiar de acest moment 
de aur pe care îl trăiește în aceste zilele  cultura 
română. O să reproduc știrea în întregime, așa cum 
au transmis-o agențiile de presă: „Festivalul de Poezie 
din Luzhou, China, 15 – 17 Octombrie 2023, a oferit 
Premiul pentru traducere de literatură scriitorului, 
sinologului și traducătorului român Constantin Lu-
peanu”. Festivalul, organizat de Uniunea Scriitorilor 
din China împreună cu autoritățile din orașul Luzhou, 
din sud-vestul țării, începând cu anul 2018, oferă an-
ual un prestigios Premiu pentru Poezie, câștigat până 
în prezent de: poetul lituanian Tomas Vinclova, ital-
ianul Guido Oldani, Jean-Pierre Simeon, Franța, poeta 
armeană-americană Sona Ter-Hovhannisyan Van, Ei-
léan Ni Chuilleanáin, Irlanda, István Turczi, Ungaria. 
Începând din acest an s-au instituit alte două premii: 
Premiul pentru Traducere Literară și Premiul pentru 
Compoziție muzicală, „pentru a onora compozitori și 
traducători remarcabili de poezie și literatură din în-
treaga lume, diseminând lucrări muzicale și traduceri 
de poezie de clasă mondială și revitalizând învățarea 
reciprocă a artei și culturii chineze și străine”, după 
cum anunță organizatorii. Primul premiu pentru tra-
ducere a revenit României, prin persoana lui Con-
stantin Lupeanu, iar primul premiu din domeniul 
muzicii a fost oferit compozitorului Hugues Dufour, 
Franța. Luzhou 泸州  , un oraș cu o istorie de două mii 
de ani și două milioane de locuitori, este renumit 
pentru industria ceaiului și pentru distilăriile unui 
alcool faimos din sorg. În acești ani, autoritățile din 
Luzhou sponsorizează festivalurile de poezie, menite 
„să consolideze schimburile, dialogul și cooperarea 
personalităților de cultură și artă autohtoni și străini 
și să promoveze poezia lumii”.

Amintim că anul trecut piesa de teatru „Iubire 
fără frontiere”, de Constantin Lupeanu, a fost pusă 
în scenă în China, cu titlul „Ceramică și iubire”, 陶爱     . 
Premiera a avut loc pe 30 Aprilie 2022, în orașul Xia-
men, 厦门  , oraș cu 4,29 milioane locuitori, bucurându-
se de un succes răsunător. Regizor: Prof. Univ. Dr. Lv 

O	ZI	DE	SĂRBĂTOARE	ÎN	CULTURA	ROMÂNĂ

Shaofeng 吕韶凤  .
Piesa, realizată în două părți și un epilog, 

condensează o poveste de dragoste imemorială, ce 
transcende timpul și spațiul, principiul reîncarnării, 
al renașterii instalându-se subtextual, prin dibăcia 
proiecției artistice a autorului. Ipostazierea metem-
psihotică a îndrăgostiților se realizează în regim 
subtil, abia perceput, trecerea dinspre o dimensi-
une temporală și spațială în alta corespunde bine 
cu logica desfășurării scenice, încât spectatorul o 
percepe ca pe un dat firesc, posibil. Prin intermediul 
poveștii de iubire, ni se dezvăluie explicațiile referi-
toare la asemănările uimitoare dintre cultura Cucu-
teni și Yangshao, de acum 3 - 5 000 de ani. Prin inserții 
alegorice subtextuale, piesa de teatru reflectă teza 
istorică a contemporaneității celor două culturi neoli-
tice, având în vedere posibilitatea schimburilor eco-
nomice și culturale din acea vreme.

Urmează reprezentarea piesei și pe scenele 
românești, fiindcă ea susține tema interferențelor 
culturale, un subiect de actualitate. Constantin Lu-
peanu explorează dimensiuni nebănuite ale ființei, 
ale spiritualității, ale culturii, sincronizând în demersul 
său artistic, cele trei simboluri ale propriului blazon: 
iubire, credință și speranță ”.

 Emoției și stării de fericire pe care am trăit-o în 
timpul lecturii acestei știri destul de succinte, i-a ur-
mat o stare de meditație. Am trăit acest sentiment ca  
și cum sufletul meu s-ar afla în fața unui Monument 
al strălucirii spiritului românesc. Cine este  domnul 
Constantin Lupeanu? Scriitorul și traducătorul Con-
stantin Lupeanu este  absolvent al Facultății de limbă 
și literatura română, secția chineză, în deceniul  șapte. 
Specializându-se în studiul Limbii și al Civilizației 
chineze domnia sa a lucrat mulți ani ca funcționar 
al  Ambasadei  României din  Beijing , urcând toate 
treptele ierarhice până la cea de Ambasador al Țării 
noastre. Făcându-și  cu prisosință datoria față Țară, 
reprezentând-o cu demnitate,  în timpul celor câteva 
zeci de ani cât a trăit în China domnia sa a tradus cărți 
ale marilor poeți, scriitori, și filozofi chinezi în cultura 
română, și cărți de valoare ale literaturii române în 
limba și cultura chineză. Cultura română s-a îmbogățit  
astfel cu zeci de cărți scrise de autori chinezi ajunse 
în universul cultural românesc prin sufletul și mintea  
domnului Constantin Lupeanu.  Dar și cultura chineză 
s-a îmbogățit cu   zecile de cărți venit din universul 
românesc care au trecut și ele prin sufletul  domnului 
Constantin Lupeanu.   Ce mare putere îi dă Dumnezeu 
să aibă talentul, abilitatea de a da viață unei opere 
literare în altă limbă și în altă cultură. Ce profund și ce 
măreț este actul acesta al creației valorilor culturale 

într-o cultură imensă așa cum este cultura chineză.  
Domnului Constantin  Lupeanu i-a dat Domnului harul 
de a îmbogăți două mari culturi, amândouă milena-
re, uriașe cât toată istoria !  Poetul, romancierul 
și dramaturgul  Constantin Lupeanu sunt creatorii 
unei opere foarte valoroase și foarte importante în 
literatură română, care-și așteaptă criticii literari să-i 
deslușească bogăția de înțelesuri și de frumuseți.

  Omul  Constantin Lupeanu la cei 82 de ani are 
chipul luminat de o blândețe și bunătate românească 
asemenea unei zile calde de toamnă.  Scriitorul are o 
voce caldă, ușor cețoasă, de la blândețea și bunătatea 
care izvorăsc din sufletul său. Această operă foarte 
bogată a domnului Constantin Lupeanu formată din 
volumele de poezie, de proză, din romane și piesele 
de teatru pusă  alături de  cărțile traduse din chineză, 
din vietnameză în română și din română în chineză 
alcătuiesc  o sinteză vastă, străbătură de sute de 
teme, de idei, de culori, unică în peisajul literaturii 
române și al literaturii europene. De aceea ne-am 
bucurat enorm  văzând Premiul de poezie pe care 
„Festivalul de Poezie din Luzhou” l-a dăruit românului 
Constantin Lupeanu. Prin Excelența sa, domnul  Con-
stantin Lupeanu, a vorbit marea poezie chineză cu 
marea poezie română, a vorbit o parte din sufletul și 
spiritul chinez cu spiritul românesc.  Ne putem oare 
imagina cât de mult a făcut pentru cultura românilor, 
Excelența Sa, domnul Constantin Lupeanu, care nu 
este numai Excelența Sa din diplomație, este  în primul 
rând una din  importantele Excelențe ale literaturii și 
culturii române. Și iată că  Știrea de mai sus ne aduce 
o altă veste foarte importantă, de data aceasta pentru 
dramaturgia românească și pentru cea chineză.  Ce 
lucru important, ca  o piesă de teatru românească 
să fie montată pe scenele din China! Arc peste spații 
imense și peste culturi!

 Ca  scriitor, ca membru al Uniunii Scriitorilor, îi 
mulțumesc enorm Excelenței sale a culturii române, 
îl felicit pentru întreaga sa operă binecuvântată de 
Dumnezeu, și îi doresc mulți ani plini de sănătate  și 
de creație.  Sunt convins că o dată cu subsemnatul 
și Conducerea Uniunii Scriitorilor se bucură de Pre-
miul primit de literatura română prin scriitorul și 
traducătorul Constantin Lupeanu, și datorită dânsu-
lui. Sunt convins că și Institutul Cultural Român,  ca 
și Ministerul de externe al României îl vor chema 
pe scriitorul și traducătorul Constantin Lupeanu , îi 
vor mulțumi, îl vor felicita și îl vor premia.  În fond 
cultura chineză acordându-i  Excelenței sale dom-
nului Ambasador Constantin Lupeanu, acest Premiu 
cinstește literatura și cultură română, cinstește Româ-
nia! Înalță literatura română pe un nivel mai înalt. O 
face și mai bine cunoscuta în lume! Vă mulțumim, 
Excelența voastră, stimate domnule Constantin Lu-
peanu, și vă dorim multă sănătate și  realizări de valo-
are în continuare ! Dumnezeu să vă binecuvânteze pe 
dumneavoastră și familia !

 19.10.2023

Ștefan	DUMITRESCU

Domnule Redactor Șef
Așa cum o să aflați din articolul de mai jos, literatura română a primit din partea Uniunii Scriitorilor din 

China un premiu deosebit de valoros, de prestigios, datorită excelenței sale, domnului ambasador și scriitor 
Constantin Lupeanu, mulți ani ambasador în China și director al Institutului Cultural Român de la Beijing. Pe 
parcursul activității sale în China domnia sa a desfășurat o activitate de traducător deosebit de prodigioasă, 
traducând opere de valoare din literatura chineză în literaturaromână și din literatura română în literatura 

chineză. Acest premiu onorează cultura română. 
 De aceea am la dumneavoastră rugămintea de a însera în revista pe care o conduceți acest articol. Vă 

mulțumesc anticipat. Este bine să ne cunoaștem și să ne prețuim oamenii de valoare care aduc mari servicii  
culturii române și României. Vă rog să primiți prețuirea mea deosebită, stimate domnule Redactor Șef.

*
UN NOU  ȘI UN MARE SUCCES AL CULTURII ROMÂNIEI

O ZI DE SĂRBĂTOARE ÎN CULTURA ROMÂNĂ
SAU

MARE CULTURĂ CHINEZĂ PREMIAZĂ CULTURA ROMÂNĂ PRIN SCRIITORUL ȘI TARDUCĂTORUL DE MARE VALOARE, 
EXCELENȚA SA, DOMNUL AMBASADOR CONSTANTIN LUPEANU



	  

SC	ETA	SA
Precizări

Prețul unei stații noi de călători este de 37.600 lei. 
Proiectul se realizează cu finanțare europeană, fără 
afectarea bugetului local. Noul sistem de semafor-
izare din oraș este în faza de ajustare până în cursul 
lunii noiembrie

Investițiile din cadrul proiectului cu finanțare 
europeană “Modernizarea stațiilor de îmbarcare/de-
barcare, echiparea mijloacelor de transport în comun 
și dezvoltarea unui centru utilat cu un sistem de man-
agement al traficului general în Municipiul Râmnicu 
Vâlcea” sunt în deplină concordanță cu obiectivele 
ambițioase ale Uniunii Europene legate de dezvoltarea 
durabilă a transportului, printre care se numără redu-
cerea emisiilor de gaze cu efect de seră, îmbunătățirea 
calității aerului, reducerea congestionării și promova-
rea mobilității sustenabile. Proiectul este cuprins în 
Planul de Mobilitate Urbană Durabilă a Municipiului, 
are valoarea de 46.845.012.34 lei și a fost finanțat în 
cadrul Programului Operațional Regional 2014-2020 
– Axa prioritară 4 – Sprijnirea dezvoltării urbane du-
rabile. Ca urmare, FINANȚAREA PROIECTULUI NU 
ÎMPOVĂREAZĂ BUGETUL LOCAL, așa cum fals (din 
rea-voință) se afirmă.

Acest proiect nu înseamnă doar un sistem de sema- 
forizare și stații noi de îmbarcare/debarcare a călă-
torilor, ci propune un sistem integrat ce reprezintă un 
instrument prin care municipalitatea contribuie ma-
jor la îmbunătățirea condițiilor de trafic din oraș prin: 
• modernizarea a 89 de stații de călători și dotarea 

acestora cu mobilier stradal corespunzător, panou de 
afișare în timp real, facilități pentru utilizatori (prize 
pentru încărcarea dispozitivelor mobile, acces gratuit 
la internet etc.), automate de vânzare a titlurilor de 
călătorie și camere video de supraveghere pentru 
creșterea sigurantei cetățenilor; • sisteme de dirijare  
a circulației, moderne, adaptive și sincronizate, capa- 
bile să susțină atât prioritizarea vehiculelor de trans-
port public, dar și a pietonilor și bicicliștilor la trec-
eri, atunci când aceștia solicită prioritate de trecere 
(manual sau prin detecție automată, utilizând servi-
cii de tip analiză video - „Video-Analytics”); • camere 
video fixe și mobile, de înaltă definiție; • dezvoltarea 
și dotarea Centrului de comandă de la sediul ETA 
pentru coordonarea sistemului rutier la nivel de oraș; 
• operarea automată: prioritizarea după algoritmi 
predefiniți, ținând cont de parametrii reali de trafic, 
condiții meteo și zonele de aglomerare, dar și stoca- 
rea electronică automată a tuturor imaginilor și a alar- 
melor pentru o perioadă de minim 30 zile; • realiza-
rea de statistici și rapoarte privind situațiile reale din  
teren, în vederea implementării măsurilor necesare  
pentru asigurarea unei vieți mai bune pentru toți cetă- 
țenii: factorii de mediu, condițiile de trafic, evenimen- 
tele din oraș; • reducerea întârzierilor autovehicule- 
lor în trafic; • îmbunătățirea siguranței circulației; • redu- 
cerea emisiei de gaze poluante și reducerea consu- 
mului de carburant; • creșterea calității serviciilor de 
transport public și creșterea gradului de utilizare a 
transportului public.

Proiectul este unul, fără îndoială, complex și care, 

la acest moment, SE AFLĂ ÎN STADIUL DE AJUSTARE, 
în care se observă neconcordanțele sau deficiențele 
în vederea corectării lor. Nimeni, nicăieri în lumea 
aceasta, nu poate realiza un astfel de sistem care să 
funcționeze impecabil din prima secundă! Regretăm 
problemele de trafic create conducătorilor auto și îi 
asigurăm că la finalul investiției - când întreaga rețea 
de semaforizare va fi funcțională și coordonată, 
în funcție de valorile de trafic, de către Centrul de 
comandă - că circulația auto din municipiu va deveni 
una de calitate. Îi rugăm pe cetățenii Râmnicului doar 
să mai aibă puțină răbdare până la finalizarea acestui 
proiect, în cursul lunii noiembrie.

Și ca să mai risipim încă o minciună intens rosto-
golită în spațiul public: PREȚUL UNEI STAȚII DE CĂLĂ-
TORI A FOST DE 37.600 LEI, deci foarte departe de 
valorile astronomice vehiculate!

ing.	Andi	DAVIDESCU,
Director ETA S.A.

FUNDAȚIA	CULTURALĂ	AJUTORUL	ROMÂNESC (Urmare din pag. 8)
Sperând că m-ați înțeles bine, stimați domnul, care c-ați purtat urât cu dom-

nul Ștefan Dumitrescu,  de data aceasta vă  rog insistent să nu mai întârziați și să 
trimiteți  încă de anul acesta Prepunerea la Premiul Nobel  pentru scriitorul Ștefan 
Dumitrescu. Pentru domnul Ștefan Dumitrescu nu este prea târziu.

Pentru cultura vâlceană nu este în primul rând prea târziu.  Lăsați blestemata 
de invidie la o parte, pentru că dacă Ștefan Dumitrescu v-a lua Premiul Nobel în 
viitor, cultura vâlceană,  literatura română, dumneavoastră veți ave de câștigat mai 
mult decât dânsul.  

Vă pun mai jos Scrisoarea pe care v-am trimis-o acum câțiva ani prin care vă 
rugam să îl propuneți la Premiul Nobel pe domnul Ștefan Dumitrescu... Vă rugăm 

chiar să repetați în fiecare an această Propunere, pe care s-o trimiteți Comitetului 
Nobel de la Stockholm, până la sfârșitul fiecărui  an.  Sau ne gândim că ar fi bine, de 
asemenea, și să  publicați Propunerea dumneavoastră în revistele scoase de inimo-
sul scriitor Petre Cichirdan. De asemenea vă mai rugăm ca după ce  trimiteți Pro-
punerea Comitetului pentru Premiul Nobel  pentru domnul Ștefan Dumitrescu să 
ne-o trimiteți și nouă, subsemnatului, la adresele ajutorulromanesc2007@yahoo.
com, dar și scriitorului Ștefan Dumitrescu la adresa de email stefandumitrescu@
yahoo.com

24 octombrie 2023
Prof.	Univ.	Dr	Vasile	Mănuceanu,	

Președintele Fundației Culturale Ajutorul Românesc

INTERVIU	CU	EMILIAN	FRÂNCU (Urmare din pag. 12)
Lucrarea a fost alcătuită prin efortului membrilor Forumului Cultural al Râmnicului, 

unde Ion Soare era președinte. Din păcate, în anul 2020, acesta a plecat în lumea îngeril-
or. Continuarea lucrării a fost preluată de un colectiv format din: Gheorghe Deaconu 
– coordonator, Eugen Petrescu și cu mine. Elaborarea, corectura și completările unor 
monografii pe care le găsisem numai creionate, ne-au făcut ca, abia în luna octombrie 
2022, să ducem cartea la București și sper ca în luna aprilie 2023 să îi organizăm lansarea 
(n.a.: interviul a fost realizat în luna februarie 2023). Are peste 1350 de pagini și este, 
cred eu, o lucrare monumentală, la elaborarea căreia au participat aproape 50 de istori-
ci, dascăli, cercetători, fiecare ocupându-se de cel puțin o localitate. În domeniul vieții 
culturale puțini știu că Ion Soare mi-a fost mentor și prieten apropiat. Din anul 1997, 
toate ‟premiile culturiiˮ acordate, an de an, de Fundația Vâlcea 1, înființată de mine și de 
soția mea, Droseta, erau cântărite de un colectiv din care făceau parte: Ion Soare, Florin 
Epure, actualmente directorul Direcției de Cultură  Vâlcea, Gigi Dican, vicepreședinte al 
UAP și cu mine. Împreună, stabileam laureații fiecărei ediții. Ion Soare mi-a fost prieten 
sincer, fiindu-mi mereu alături, fără rezerve, chiar și când am trecut prin momente mai 
grele. Căuta să-i pună în valoare pe creatorii autentici și în special pe cei tineri. Îi respect 
memoria și regret enorm că nu mai viețuiește printre noi. Oricum i-am urmat îndemnul 
și am început să scriu cărți legate de prezentarea monografică a comunelor vâlcene. Am 
publicat deja o carte despre Muereasca, iar acum doresc să termin cel puțin o parte din 
celelalte 6 monografii la care am lucrat cel mai mult până acum, petrecând luni de zile în 
arhive: Vlădești, Dăești, Bujoreni, Păușești, Mateești și Făurești. (Va urma)

BARBIEMANIA (Urmare din pag. 9)
Dacă la prima apariție păpușa Barbie era îmbrăcată într-un costum de 

baie, în prezent apare cu zeci de costume, rochițe in diferite culori și mod-
ele, pe profesii (medic, astronaut, rock-star etc.), pe cal, pe motocicletă, 
în mașină, cu veșminte de Dior sau Balenciaga, în ținute de prințesă, divă, 
gospodină etc., un adevărat caleidoscop al modei, pentru că se vând și ac-
cesoriile necesare într-o garderobă. Blondă sau brunetă, albă sau de cu-
loare, sportivă sau în cărucior pentru handicap, Barbie are un corp perfect (o 
tânără cu sâni), făcându-le pe fete să-și imagineze viața lor când vor fi femei. 
Unele tinere chiar își modelează corpul după modelul Barbie.

În anul 1959 ea reflecta canoanele de frumusețe ale epocii, ceea ce a 
declanșat și multe critici. La început, păpușa se adresa copiilor cu vârsta de 
13-14 ani. Unii chiar au scris firmei producătoare Mattel, cerându-i să creeze 
și un “cavaler”, care să o “însoțească” pe Barbie la cinema sau la bal. Așa a 
apărut și păpușa Ken. Astăzi, fetițe de 4-8 ani se joacă cu Barbie, cu Ken și cu 
alte păpuși din familia Barbie. Filmul de lung-metraj “Barbie” rulează deja pe 
marile ecrane, în rolurile principale fiind actorii Margot Robble ( Barbie) și 
Ryan Gosling ( Ken), un film de Greta Gerwig. Este un film pentru adulți, nu 
pentru copii. Dacă va avea același succes cum are păpușa care l-a inspirat, 
rămâne de văzut! Dar pentru copii și colecționari Barbiemania continuă!

07 August 2023, Lausanne

14 octombrie/2023
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ISTORIA	PICTURII	ROMÂNEȘTI	-	OCTOMBRIE
FRANCISC	 BARANYAI	 (3.10.1923, 

Arad - 4.04.2013 Arad)
A studiat la Institutul de Arte Plastice 

„Ion Alexandrescu“ din Cluj, avându-i ca 
profesori pe Abody Nagy Bela, Tibor Kadar, 
Catul Bogdan și Aurel Ciupe. Membru al Filialei Arad 
a Uniunii Artiștilor Plastici, a lucrat ca restaurator la 
Muzeul Județean Arad. A participat la expoziții perso-
nale și de grup, în țară și străinătate, dintre care amin-
tim: Bekescsaba, Ungaria, 1971; Oroshaza, Ungaria, 

1981; Arad, 1984; Darm-
stadt, Germana, 1999. În 
anul 1999 a primit premiul 
special pentru activitatea sa 
artistică și pentru imaginea 
nudului în pictură.

TAMARA	NINA	ARBORE	 (8.10.1889, 
Tecuci - 7.03.1942 București)

Pictor și graficiană română a urmat 
școala și liceul în București și academia 
de pictură din Munchen (1906), apoi își 
continuă studiile la Paris în atelierul pic-
torului francez Henri Matisse. Și-a expus gravurile în 
revistele vremii. În perioada interbelică a participat la 
expozițiile Societății de Arte Frumoase din Basarabia, 

la saloanele oficiale și la alte expoziții de 
grup: Arta Română, Arta Nova, Grupul 
nostru, Expoziția de artă Futuristă de la 
Roma, Expoziția de Arte Plastice de la 
Barcelona etc. Este cunoscută și pentru 
ornamentarea  Bisericii „Sfinții Împărați 
Constantin și Elena“ din Constanța.

NICOLAE	 VERMONT	 (10.10.1866,  
Bacău - 14.06.1932 București)

Pictor și gravor, de origine evreiască 
(pe numele de naștere Isidor Grunberg), 
a studiat la Școala de Arte Frumoase din 
București, având ca profesor pe Theodor 
Aman, api la Academiile din Munchen și Paris. A 

făcut parte din Mișcarea de Înnoire 
a Grupului Pictorilor Independenți, 
fiind unul din membrii fondatori ai 
Societăților „Ileana“ și „Tinerimea ar-
tistică“. Opera de artă (selectiv): pic-
turi - Mănăstirea Nămăiești (1901); 
Peisaj Marin cu Portul Constanța; Pla- 
ja Dieppe (1929), Reverie (1920), Doi  
Graviști, Vas la chei, Nud șezând (1902).

PÂRVU	MUTU	(12.10.1657 Câmpulung - 1735)
Zugrav bisericesc și pictor de icoane, reprezentant 

de seamă al stilului brâncovenesc, a fost proslăvit (sursa: wikipedia) Emil	MANZUR

ca sfânt de către Biserica Ortodoxă în anul 2017, cu 
numele „Sfântul cuvios Pafnutie - Pârvu Zugravul“ 
la Mănăstirea Robaia. A urmat școala de zugrăvie 
de pe lângă Mănăstirea „Negru Vodă“ din Câmpu-

lung timp de 6 ani. În 1702, în casa 
lui din București a deschis o școală 
de pictură în care a pregătir mulți 
tineri dornici să devină meșteri zu-
gravi. Dintre bisericile pictate de el 
împreună cu o parte din ucencii săi 
amintim: Biserica din Filipeștii de 
Pădure, Biserica „Negustori“ din 
București, Biserica din Măgureni, Bi-

serica din Râmnicu Sărat, Mănăstirea „Negru Vodă“ 
Câmpulung, Mănăstirea Aninoasa, Poiana, Cotroceni, 
Sinaia, Robaia etc.

CORNELIU	MIChAILESCU	(22.10.1887 București 
- 10.1965 București)

Pictor, scriitor și grafician, a urmat cursurile 
Facultății de Drept și Facultatea de Litere și Filoso-
fie din București, iar din anul 1908 Academia de 

Arte din București până în 1912 când 
a plecat la Florența să studieze pictura 
cu pictorul italian Camilo Innocenti. A 
lucrat ca profesor la „Atelierul de artă 
constructivistă“ al revistei „Integral“. 
A expus în anul 1924 la primul salon 
oficial de după Primul Război Mondial 
două lucrări importante care au fost și 

premiate: Natură statică și Paznicii castelului. A fost 
primul pictor român care a îmbrățișat stilul cubist.

VASILE	 PARIZESCU	 (25.10.1925, 
Brăila - 28.08.2019 București)

Președinte al Societății Colecționarilor 
de Artă, a urmat cursurile Liceului „Nicolae 
Bălcescu“ din Brăila și  Școala Pregătitoare 
de Ofițeri de Artilerie „Regele Carol I“ din Pitești În 
perioada 1945-1949 a urmat cursurile Facultății de 
Litere și Filosofie a Universității din București, iar apoi 
Facultatea de Mecanică. Face studii de pictură cu 
pictorii Dumitru Ghiață, Rudolf Schweitzer-Cumpănă 
și Gheorghe N. Vânătoru. Între 1970-1973 urmează 
Școala de Arte din București, studiind cu prof. Nicolae 
Savin și Paul Lupescu. A fost președintele Asociației 
Artiștilor Plastici din București și membru în Comi-
tetul Director al Fundației „Nicolae Grigorescu“ din 

Câmpina. A participat la expoziții 
personale și de grup în țară și 
străinătate (selectiv): Galeria de 
Artă a Cercului Militar Național 
(1974), Expoziția republicană 
- Sala Dales (1981), Galeriile de 

Artă „Victoria“ Iași (1986), Moscova (1987); Muzeul 
Național Cotroceni (1995, 1997), Paris (2000).

AUREL	JIQUDI	(25.10. 1896 București 
- 4:02.1962, București)

Pictor și grafician, a urmat cursurile 
Școlii de Arte Frumoase din București, 
apoi școlile de pictură din Paris și Roma. În 
perioada celui de-Al Doilea Război Mon-

dial a creat desene dramatice cu temă 
antifascistă - „Teoriile războiului“ și „Le-
gionarii au fost aici“. A ilustrat operele 
literare ale lui Ion Creangă, Mihail Sa-
doveanu și Răscoala Țărănească din 
1907. Datorită operelor sale a fost rec-
ompensat cu „Premiul de Stat al RSR“.

MAX	 hERMAN	 MAXY	 (26.10.1895 
Brăila  - 19.07.1971, București)

Pictor și profesor universitar de origine 
evreiască, a urmat cursurile Școlii de Arte 
Frumoase din București, unde i-a avut ca 
profesori pe Frederic Storck și Camil Ressu. 
Între anii 1922-1923 studiază pictura la Berlin cu pic-
torul Arthur Segal, devenind membru al celebrei „No-
vember Gruppe“ împreună cu alți pictori dintre care: 
Mattis Teutsch, Wilhelm Schuler, Arthur Goetz, Iosef 

Capek. Începând din 1939 lucrează ca 
scenograf al Teatrului Evreiesc bucu-
reștean „Baraseum“, instituție pe care 
o și conduce din 1941. Este numit di-
rector al Muzeului de Artă al României 
(1949) și profesor universitar la Insti-
tutul de Artă Plastică „Nicolae Grigo-
rescu“ din București (1951)

JEAN	 ALEXANDRU	 STERIADI	
(29.10.1880, București - 23.11.1956, 
București)

Pictor și grafician, membru titular al 
Academiei Române, a urmat Școala de 
Arte Frumoase din București cu profesorii 
G. D. Mirea,Constantin I. Stăncescu și Eugen Voinescu. 
În urma unei burse primite, urmează cursurile Acade-
miei Regale din Munchen și apoi Paris. A fost profesor 
la catedra de pictură în cadrul Școlii de Arte Frumoase 
din București, apoi director. A fost preocupat de pictu-
rile de mari dimensiuni reprezentând scene din viața 

oamenilor simpli: „Hamali în portul 
Brăilei“, „Chivuțele în piața mare“, 
„Vânzătoare de dantelă“ și apoi pei-
saje urbane și acvatice, colțuri din 
vechiul București sau imagini din Do-
brogea. După Primul Război Mondial 
a devenit membru al Societății Arta 
Română.

Silviu	LAZĂR

Cu cei 10 lei în buzunar Mirel a reușit după alte trei ore să ia timbrul fiscal, să 
meargă la librărie să cumpere un dosar cu șină (era 6,99 lei, i-au ajuns banii  

la fix) și să dea fuga la registratură la doamna Mătrăgună. Când a ajuns în fața biro-
ului a leșinat. Biroul era închis, programul de funcționare era doar până la ora 13...

Mirel zăcu inconștient până a doua zi dimineața, în fața ușii de la biroul de 
registratură.

- Ce faci aici, bă coclitule? zbieră din toți bojocii madam Vasilica. Te-ai îmbătat 
ca porcul azi noapte cumva și ai venit să dormi în fața ușii la mine pentru că ai tăi 
nu te-ar fi primit în casă?

Mirel, ușor buimac, deschise ușor ochii. Prima oară l-a izbit în nas mirosul de 
ceapă călită. „E clar, gândi el, e doamna Vasilica!”. Pe măsură ce-și deschidea ochii 

ROMÂNIA,	ANUL	2045
(Episodul 8)

SERIAL VIRTUAL văzu și negul cu firul de păr pe el, precum și pulovărul verde scămoșat. Se ridică 
cu greu în picioare.

- Mă scuzați, am leșinat ieri în fața biroului dumneavoastră!, zise Mirel. Am 
bătut orașul în lung și în lat ca să fac rost de timbru fiscal și dosar cu șină. Ac-
tele pentru rectificarea listei de aprovizionare sunt chiar la mine, sunt pregătite 
de câteva zile.

- Bine mă, hai în birou. Dar prima oară aștepti cuminte juma’ de oră și nu scoți 
o vorbă ca să-mi pot bea cafeaua în liniște.

- Da, da, așa o să fac doamnă Vasilica. Stau cuminte, zise Mirel.
Mirel intră în birou și se așeză timorat pe o jumătate de scaun. Vasilica 

Mătrăgună scoase ibricul dintr-un sertar, porni aragazul (da, avea aragaz în birou), 
turnă apă în ibric și o puse la fiert. Apoi, în cel mai autentic stil, a făcut o cafea 
turcească pe cinste. Era renumită în prepararea cafelei turcești. 

- Vrei și tu o cafea tinere? Că te văd cam tras la față, ți-ar prinde bine o cafea 
făcută de mine.

- Mulțumesc frumos, nu beau cafea!, zise Mirel.
- Băăăăă acneicule, bei o cafea făcută de mine altfel nici măcar nu mă uit peste 

hârtiile tale. S-a înțeles?, tună Vasilica.
- Bine, bine, dar vă rog să fie o cafea mică și cu puțin zahăr.
- Bine mă, ia de aici.
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compoziție foto P. cichirdan

Constantin	Zărnescu	este	autorul	acestei	propuneri	de	monument	în	Râmnicu	Vâlcea.

Ana-Maria	LAZĂR

O plantă erbacee  perenă din familia Rubia-
ceae cu multiple beneficii  încă din vrem-

uri străvechi este

SÂNZIANA	(DRĂGAICA)
Sânzienele (Galium verum) au flori deli-

cate, galbene, cu aromă dulce, consumate 
adesea sub formă de ceai și nu numai, având 
efect calmant asupra sistemului nervos și 
proprietăți antiinflamatorii și antioxidante. 

Ceaiul de Drăgaică este folosit cu succes în 
tratarea anxietății, stresului și depresiei, fiind 
un remediu natural și eficient pentru echili-
brarea emoțiilor și a stării de spirit. Este re-
comandat să îl consumați înainte sau după 
mesele principale.

Beneficii: detoxifiant la nivelul ficatului, 
pancreasului, rinichilor; analgezic; cicatrizant, 
antiinflamator, diuretic, colagog, hemostatic, 
sudorific, echilibrează funcția tiroidiană, afro-
disiac, astringent, calmant în afecțiuni neuro-
vegetative.

Să vă fie de folos!

TRAISTA	
CU	PLANTE	
MEDICINALEMarius	DRĂGhICI

Vineri, 6 octombrie 2023, ora 17.00, 
la Galeriile Cozia Pasaj 1 și 2, a fost 

inaugurată expoziția personală a pictorului 
Vitalie Butescu. Organizată de Filiala Vâlcea a 
Uniunii Artiștilor Plastici din România, în parte-
neriat cu Primăria Municipiului Râmnicu Vâlcea 
și curatoriată de președintele filialei, Gheor-
ghe Dican, manifestarea ne prezintă lucrările 
,,impresionistului târziu”, artist de origine 
basarabeană, născut în Ștefan Vodă, localitate 
din Republica Moldova, la 3 octombrie 1972, 
stabilit de treizeci de ani în România. A urmat 
cursurile Colegiului de Arte Plastice ,, Alexan-
dru Plămădeală”din Chișinău, iar în anul 1992 
a absolvit Universitatea de Artă și Design din Cluj Nap-
oca sub pregătirea lui Sergiu Fusu și a lui Ioachim Nica. 
Membru al U.A.P din România, Butescu expune un timp 
în țară și străinătate, iar din anul 1999 se stabilește la 
Londra. După cinci ani, revine în țară și îl cunoaște  pe 
cel care îi va deveni prieten apropiat, pictorul postim-
presionist Bogdan Pietriș. Colaborarea cu  cel care ,,își 
retrăia timpul copilăriei în picturi”,  l-a influențat pe Bu-
tescu în toată creația sa tradiționalistă, caracterizată prin 
controlul cromaticii și folosirea culorilor pastelate la re-

CROMATICA	LUI	VITALIE	BUTESCU
darea arhitecturii clădirilor urbane și monahale. 
Numeroasele expoziții personale și de grup la 
care a participat în țară și străinătate, i-a adus 
notorietate și aprecieri privind lucrările sale. 
De asemenea, picturile din Tabere de Creație, 
cum ar fi ,,Pictori de azi la Bacic”, au fost selec-
tate pentru expoziții de grup la Institutul Ban-
car Român și la Muzeul de Artă din Constanța. 
Au urmat expozițiile din foaierul Sălii Mari a 
Palatului, la Galeriile de Artă ale Municipiului 
București, Muzeul Național Cotroceni, la Crys-
tal Palace Ballrooms din București, la Galeria 
Castelului Reginei Maria de la Balcic. În anul 
2013, luna august, a participat la expoziția ,,Su-
venir de Sibiu”, apoi la ,,Peisaje contemporane”, 
U-Art Gallery. La Râmnicu Vâlcea, în anul 2015, 

artistul a avut lucrări la expoziția de grup de la Biblioteca 
Județeană ‚,Antim Ivireanu”. La Galeriile Pasaj Cozia, pic-
torul Vitalie Butescu este prezent zilnic câte două ore în 
ateliere,  pentru a-i învăța pe cei interesați cum să picteze. 
Expoziția va fi deschisă până în data de 02.11.2023. 

Tot pe 06.10 2023, la ora 18.00, la Galeria Artex Rm. 
Vâlcea a avut loc vernisajul primei ediții a Salonului de 
Icoane la care participă  artiști din grupul de iconari al 
,,Școlii de la Vlădești‘’: Cantea Augustin, Filigean Ion, Fili- 
gean Aurora, Diaconu Dan, Ionescu Mihail, Pisăru Filofteia,  

Ionescu Irina Ionelia, Popes- 
cu Gabriela Livia, Părăușea-
nu Sorin Ioan, Stancu Daniel, 
Stan Marian, Ghica Adriana 
Ileana, Ionescu Berechet 
Cristina Aurelia și Vasîi Petru. 
Curatorul manifestării ce 
durează până la 02.11.2023, 
este președintele Filialei 
Rm. Vâlcea a U.A.P, Gheor-
ghe Dican, iar critic de artă și 
expozant, Gabriela Popescu. 
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